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نیاز مصرفی مردم به خانه 
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سرمقاله

نظارت اقتصادی 
تشدید شود

اگر ارز ترجیحی به صورت 
تدریجــی و کارشناســانه 
حذف می شــد و همزمان 
با آن ســطح حمایــت از 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان ارتقا می یافت 
بسیاری از مشکلات در زمینه قیمت گذاری ها در 
بازار مرتقع می شد. بنابراین لازم نبود برای حل این 
مشکلات به سراغ کالابرگ الکترونیک و جایگزینی 
آن با یارانه نقدی رفــت. در حال حاضر هم علاوه 
بر اجرای سیاست های حمایتی، لازم است برای 
 بهبود وضعیــت اقتصادی و کاهش آســیب ها، 
نظارت ها بر بازار تشدید شود. هرچند به نظر می 

رسد در مواردی...

  آلبرت بغزیان، اقتصاددان
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تامین سرمایه در گردش 
دانش بنیان ها توسط 

معاونت علمی

اختیاری بودن خرید کالا در کالابرگ الکترونیکی

سه استان دیگر مشمول کالابرگ  شدند
صفحه2

صفحه4

گلایه های کارآفرینان و تولیدکنندگان درست است
رهبر  انقلاب   در دیدار با تولیدکنندگان و دانش بنیان ها:

با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری از ۱۰ محصول دانش بنیان حوزه 
صنعت دریایی رونمایی شد. روح الله دهقانی معاون 
علمی و فناوری رئیس جمهوری با حضور در خانه 
نوآوری و فناوری ایران در نمایشــگاه بین المللی از 
نمایشــگاه توانمندی ها و محصولات دانش بنیان 
حوزه صنایع دریایی بازدید و  ۱۰ محصول فناورانه 
ایران ساخت را رونمایی کرد. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در حاشــیه 
نمایشــگاه ارائه توانمندی ها و محصولات دانش 
بنیان حوزه دریایی، این نمایشگاه را ارائه گزیده ای 
از دستاوردهای شرکت های دانش بنیان و فناور در 
حوزه صنایع حمل و نقل دریایی دانســت و گفت:  
حوزه اقتصاد دریا حوزه بســیار بزرگی اســت که 
متاسفانه در سال های قبل به آن توجه نشده است.  
وی ادامه داد: در همه دنیا، اقتصادهای بزرگ، کنار 
دریا شکل می گیرند و موضوع حمل و نقل یکی از پر 
رونق ترین و پر بازارترین اقتصادهای جهان به شمار 
می رود.  دهقانی با بیان اینکه در کشــور، توجه به 

اقتصاد دریایی اخیرا آغاز شده است، 
اظهار داشت: در پاسخ به این سوال 
که شــرکت های دانش بنیان چند 
درصد از مسائل و نیازهای صنعت 

دریایی را مرتفع کرده اند، باید 
گفت ما هنوز فاصله زیادی 
داریم که بتوانیم عدد و 
رقم در این زمینه اعلام 
کنیم. وی تأکید کرد: 
در این حــوزه آنقدر 
فرصــت اقتصادی، 

دانش بنیانی و نیاز 
بالا هست...

اجتماعی

معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران 
در مورد تعیین تکلیف انتخاب »تارا و شاهین« 
به عنــوان تاکســی توضیحاتی را ارائــه کرد. 
جلال بهرامی در مورد انتخــاب یک خودروی 
جدید به عنوان تاکســی، گفــت: چندی پیش 
ضمن بازدید، بــا مدیــران دو مجموعه »ایران 
خودرو و سایپا« جلسه ای برگزار شد و در مورد 
 خودروهــای »شــاهین و تــارا« صحبت هایی 

انجام شد.
معاون شهردار تهران در مورد انتخاب خودروی 
»ساینا« به عنوان تاکسی نیز عنوان کرد: برای 
انتخاب این خودرو به عنوان تاکسی در تهران تا 
اخذ تأییدیه ها اقدامی نخواهیم کرد. وی افزود: 
اما در مورد خودروی »تارا« به تصمیمات اولیه 

رسیده ایم و مقرر شد ۱۰۰۰ دستگاه خودروی 
»تارا« را خود شــرکت »ایران خــودرو« تحت 
عنوان یک شرکت بهره بردار با مشارکت بخش 
خصوصی وارد خطوط تاکسیرانی کرده و فعالیت 

کنند.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران با 
بیان اینکه علاوه بر خودروی »سورن«، خودروی 
»تارا« نیز وارد فاز نهایی شــده است، در مورد 
انتخاب خودروی »شاهین« به عنوان تاکسی نیز 
گفت: در  مورد خودروی »شاهین« هم با مدیران 
گروه خودروسازی »سایپا« صحبت کردیم و قرار 
شد،  بحث اتوماتیک شدن و گازسوز شدن این 
خودرو را که انجام دادند در مورد مراحل بعدی با 

هم جلسه بگذاریم.

مجتبی امینی کــه یازده مــاه از انتصــاب اش به 
عنوان دبیر جشــنواره فیلــم فجر می گــذرد در 
نخســتین نشســت خبــری اش دربــاره برخی 
هنرمندان که فیلم در جشــنواره دارنــد اما تمایل 
به حضــور در ایــن رویــداد ندارند، گفت: شــاید 
مســائل اجتماعی دخیل باشد یا شــخصی! ولی 
حاشیه ها تاثیری در بســتر عدالت خواهی نمایش 
 فیلم ها نخواهد داشــت و ملاک ما نظر تهیه کننده
 است. دبیر جشنواره فیلم فجر در بخشی دیگر درباره 
وضعیت سیمرغ مردمی جشنواره پس از حاشیه های 
سال قبل ضمن اشاره به درخواست فیلم سازان برای 
زمان بیشــتر جهت آماده کردن آثار خود گفت: ما 
موضوع دوستان را درک کردیم وگرنه یک ماه قبل 
می توانستیم ۲۰ اثر را انتخاب کنیم و درگیر کیفیت 
نشویم ولی امسال ۶ فیلم با پروداکشن بزرگ داریم 
به همین دلیل صبــر کردیم و با توجــه به ترافیک 
استودیوها همراهی کردیم. با این حال یکسری آثار 
از نیمه های جشنواره به ناوگان اکران اضافه می شوند 

بنابراین اینها شرایط را برای برقراری عدالت در بخش 
آرای مردمی فراهم نمی کند. تا الان که اینجا هستیم 
نمی توانیم ۲۴ اثر را در سبد بخش رای گیری مردمی 
قرار دهیم ولی باز هم امشــب جلسه داریم تا درباره 

سیمرغ مردمی تصمیم گیری کنیم.
در بخشی دیگری از نشست خبری جشنواره فیلم 
فجر، درباره نحوه برگزاری نشســت های پرسش و 
پاسخ فیلم ها پرسیده شــد که مجتبی امینی پاسخ 
داد: نام مجری نشســت ها بعدا اعلام می شود و ولی 
نحوه برگزاری نشست ها به شیوه سال های قبل است.
مجتبی امینی درباره فرش قرمز جشــنواره گفت: 
سیاست ما امسال بر این مبنا بود که یک جشنواره 
چهل ساله را به دوره چهل و یکم برسانیم و برگزاری 
این رویداد واقعا سخت است و حتی در سطح کشور با 
آن درگیر می شویم بنابراین از تمام دبیرهای دوره های 
قبل تشکر می کنم و به عنوان سرباز فرهنگی تلاش 
می کنم این جشنواره را به ساحل برسانم و به دوستان 

دیگری در آینده بسپارم. 

رئیس جمهور گفت: هدف مولدسازی دارایی های 
دولت این است که در اجرای قانون، از ثروت های 
بلااســتفاده و متوقف مانده در دستگاه ها برای 
رونق تولید و تسریع پیشــرفت کشور استفاده 
بهینه شود. آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه 
روز یکشنبه هیئت دولت ضمن ابراز همدردی با 
خانواده جانباختگان و آسیب دیدگان حادثه زلزله 
شب گذشته شهرستان خوی، بر لزوم تسریع در 
امدادرســانی به زلزله زدگان با توجه به شــدت 
برودت هوا در این منطقه و برنامه ریزی برای آغاز 

روند بازسازی مناطق آسیب دیده تأکید کرد.
رئیسی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
بازدید ۳ ساعته مقام معظم رهبری از نمایشگاه 
دستاوردهای صنعتی کشــور، این نمایشگاه را 
گزارش عینی پیشرفت کشــور در عرصه تولید 
دانست و تصریح کرد: دولت برای سرعت بخشی 
به روند پیشرفت کشــور همه توان خود را بکار 
خواهد گرفت. رئیس جمهور همچنین با تأکید 

بر ضــرورت همــکاری همه دســتگاه ها برای 
مولدسازی دارایی های دولت در راستای اجرای 
مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا، لزوم تبیین هر چه بیشتر ابعاد و دستاوردهای 
این اقدام برای رفع ابهامات را متذکر شد و افزود: 
هدف مولدســازی دارایی های دولت این است 
که در اجرای قانون، از ثروت های بلااســتفاده و 
متوقف مانده در دســتگاه ها برای رونق تولید و 

تسریع پیشرفت کشور استفاده بهینه شود.
رئیســی با بیان اینکه ارزش و اهمیت امکانات و 
سرمایه ها، در گرو فعال شدن آنها در مسیر رونق 
تولید و رشد و پیشرفت کشور است، خاطرنشان 
کــرد: هدف مصوبــه شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی، اجرای قانون در جهت مولدســازی 
اموال راکد دستگاه ها، با پشتوانه قانونی و حقوقی 
و بر اساس روشی اصولی اســت که با استفاه از 
تجارب گذشــته بویژه تجربه اجــرای ناصحیح 

سیاست خصوصی سازی، انجام خواهد شد.

به دنبال اظهارات »میخایلو پودولیاک«، مشاور 
رئیس جمهــور اوکرایــن و پذیــرش تلویحی 
مشارکت این کشــور در حمله به یک مجتمع 
کارگاهی وزارت دفاع در اصفهان کاردار اوکراین 

به وزارت امور خارجه احضار شد.
به دنبال اظهارات »میخایلو پودولیاک«، مشاور 
رئیس جمهــور اوکرایــن و پذیــرش تلویحی 
مشارکت این کشــور در حمله به یک مجتمع 
کارگاهی وزارت دفاع در اصفهان، کاردار اوکراین 
بــه وزارت امورخارجه برای توضیــح پیرامون 

ادعاهای مطرح شــده از سوی پودولیاک احضار 
می شود.

مشــاور رئیس جمهور اوکراین دیروز با انتشار 
پستی در صفحه شخصی خود در توئیتر با اتخاذ 
رویکرد کینه توزانه ای مشــابه آنچه از ســوی 
محافل سیاسی و رســانه ای رژیم صهیونیستی 
مطرح شده بود، از مشارکت کیف در اقدام علیه 
مجتمع کارگاهــی وزارت دفاع در اصفهان خبر 
داد. هنوز هیچ یک از مقامات رســمی اوکراینی 

اظهارات پودولیاک را رد یا تأیید نکرده اند.

ســخنگوی وزارت خارجه در پاســخ به تکرار 
مواضــع مداخله جویانــه صدر اعظــم آلمان 
نســبت به جمهوری اســلامی ایران در ســفر 
اخیرش بــه آرژانتین گفــت: صدراعظم آلمان 
در سمت اشــتباه تاریخ ایســتاده است. ناصر 
کنعانی در پاســخ به تکــرار مواضــع مداخله 
جویانه صدر اعظم آلمان نســبت به جمهوری 
اســلامی ایران در ســفر اخیرش به آرژانتین 
اظهــار داشــت: صدر اعظــم آلمــان، در یک 
شــبیه ســازی ناشــیانه و مغرضانه بار دیگر 
 نشان داد که همچنان در ســمت اشتباه تاریخ 

ایستاده است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه افــزود: آنچه 
به درســتی حکایت از یک شــباهت تاریخی 
دارد، برآمــدن افراطــی گــری و جــاه طلبی 
مدرن در آلمان اســت که نتیجــه آن همانند 

ناکامی های رهبــران پیش از جنــگ جهانی 
دوم و ایــن بار با تمســک بــه ابزارهای حقوق 
 بشــری، چیزی جــز ترویج خشــونت و نفرت 

پراکنی نیست.
کنعانی خاطر نشــان کرد: ما امروز متأســفانه 
شاهد آن هســتیم که برخی با رفتارهای مشابه 
و البته محکوم به شکســت، در صدد هستند تا 
برای ارائه تصویر مثبت از خود از پروژه "قدرت 
از طریق حقوق بشر" استفاده کرده و حتی خود 
را در این رابطه سردمدار و پیشگام جلوه دهند. 
سخنگوی دستگاه سیاســت خارجی در پایان 
مدعیان آلمانی را به توجه به جنایت وحشــیانه 
چند روز پیش صهیونیست ها در جنین، در کرانه 
غربی فلسطین فراخواند که مقامات آلمان حتی 
از بیان یک کلمه در تقبیح وحشــی گری رژیم 

صهیونیستی دریغ کردند.

سرپرست دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشــور با تاکید بر لزوم ثبت 
اطلاعات هویتی کودکان کار و خیابان با استفاده 
از دســتگاه اســکن عنبیه می گوید: بهزیستی 
قصد افزایش تعداد این دستگاه ها را دارد؛ که در 
صورت تامین دستگاه های اسکن عنبیه در مراکز 
مداخله در بحران یا ستاد پذیرش استان ها، بانک 
اطلاعاتی جامعی از همــه خدمت گیرندگان در 

حوزه آسیب های اجتماعی ایجاد خواهد شد.
محمدرضا حیدرهایی با اشاره به برنامه سازمان 
بهزیستی برای افزایش تعداد دستگاه های اسکن 
عنبیه جهت ثبت اطلاعات هویتی کودکان کار و 
خیابان اظهار کــرد: از آنجایی که خانواده برخی 
از کودکان کار و خیابان، کارگر فصلی هســتند، 
این کودکان در فصلی در یک اســتان شناسایی 
می شوند و در فصلی دیگر که برای کار به همراه 
خانواده به استان دیگری سفر می کنند به دلیل 
نبود اطلاعات هویتی، در استانی دیگر، خود را با 
نام دیگری معرفی می کنند. به همین دلیل لزوم 
ثبت اطلاعات هویتی کودکان با استفاده از اسکن 
عنبیه برای سازمان بهزیستی محرز شد و از این رو 
سازمان اقدام به خرید دستگاه اسکن عنبیه کرد تا 
اطلاعات کودکان از طریق این دستگاه ثبت شود.

وی با بیان اینکه در حال حاضر در ۱۳ اســتان از 
جمله اصفهان، بوشهر، تهران، خراسان رضوی، 
خوزستان، سمنان، فارس، کردستان، مازندران، 
هرمزگان و یزد به صورت پایلوت هویت این افراد 
از طریق دســتگاه اســکن عنبیه ثبت می شود، 
گفت: زمانی که کودکان کار و خیابان شناسایی 
می شوند، با کسب رضایت خودشان هویت آنها از 
طریق اسکن عنبیه در مراکز آموزشی حمایتی یا 

مرکز تعیین شده ثبت و احراز خواهد شد.
به گفته سرپرســت دفتر امور آســیب دیدگان 

اجتماعی سازمان بهزیستی کشور، از ۱۴ هزار و 
۶۰۰ کودک کار و خیابان شناسایی شده در کشور 
بیشتر آنها در این ۱۳ استان مذکور وجود دارند. 
وی افزود: هم اکنون این اطلاعات در سامانه ۱۲۳ 
ثبت شده اســت، البته هنوز این بانک اطلاعاتی 
جامع نیست و هنوز هم همه استان ها به آن وصل 

نیستند.
حیدرهایی در پاسخ به این ســوال که آیا به جز 
اطلاعات هویتی، اطلاعاتی از وضعیت و شرایط 
این کودکان نیز ثبت شده اســت؟ توضیح داد: 
این اطلاعات تنها اطلاعــات هویتی کودکان که 
از اســکن عنبیه آنها به دست می آید بوده است، 
اما پرونده ای که شامل پرونده شخصیت و خانوار 

و منزل آنها باشد فعلا در این سامانه وجود ندارد.
سرپرست دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی 
ســازمان بهزیستی کشــور در پاســخ به سوال 
دیگری درباره برنامه سازمان برای افزایش تعداد 
دستگاه های اسکن عنبیه در کشور توضیح داد: در 
صورتی که منابع تامین شود، بهزیستی دستگاه 
اســکن عنبیه در مراکز را افزایش خواهد داد به 
طوریکه در صورت تامین منابع تا پایان سال، ۶۰ 
مرکز به این دستگاه مجهز و در فاز دوم همه مراکز 

مداخله در بحران مجهز خواهند شد.
وی با بیان اینکه هم اکنون ۱۳ دســتگاه اسکن 
عنبیه در کشــور وجود دارد، یادآور شد: در حال 
حاضر هر دستگاه حدود ۴۵ میلیون تومان قیمت 
دارد که در فاز اول به ۶۰ دستگاه نیاز است. در فاز 
دوم نیز باید برای همه مراکز مداخله در بحران این 
دستگاه خریداری شود. حیدرهایی اظهار کرد: در 
صورت تامین دستگاه های اسکن عنبیه در مراکز 
مداخله در بحران یا ستاد پذیرش استان ها، بانک 
اطلاعاتی جامعی از همــه خدمت گیرندگان در 

حوزه آسیب های اجتماعی ایجاد خواهد شد.

طبق اعلام مسئولان جشــنواره فیلم فجر از ساعت 
۱۰ صبح مروز ۱۰ بهمن ماه، پیش فروش بلیت های 
جشنواره فیلم فجر آغاز شده و جدول نمایش فیلم ها نیز 
به دلیل آغاز پیش فروش بامداد امروز در دسترس قرار 
گرفت. طبق پیگیری ها و با مراجعه به سه سایت معرفی 
شده، سایت "گیشه ۷" در دسترس است و "آی تیکت" 
با کمی تاخیر به روز می شود اما "ایران تیکت" تا لحظه 
مخابره این خبر بسیار کُند عمل می کند. همزمان با 
آغاز پیش فروش بلیت های جشنواره فیلم فجر، جدول 
اکران ســینماهای مردمی )بخش سودای سیمرغ( 
منتشر شد که در این لینک قابل دسترس است و در 
این جدول اسامی فیلم های و سانس ها مشخص شده 
و برخلاف روال معمول برخی سنوات گذشته، بلیت 
فیلم ها جدا، جدا هم فروخته می شود و بصورت سری 
نیست. روابط عمومی جشنواره فیلم فجر همچنین در 

چند روز گذشته اعلام کرد که طبق سنوات گذشته، 
فروش بلیت فیلم های جشنواره به صورت برخط و از 
طریق سامانه های آی تیکت )iticket.ir(، ایران تیک 
 )ir.gisheh۷( و گیشــه هفــت )irantic.com(
خواهد بود. امکان خرید بلیت فیلم های جشنواره برای 
هر شــماره تلفن همراه در هر سامانه ی فروش بلیت، 
تعداد ۴ قطعه بلیت از هر فیلم خواهد بود؛ البته لازم به 
یادآوری است، بلیت های خریداری شده امکان ابطال یا 
تعویض ندارند، بنابراین تماشاگران محترم باید با دقت 
نظر کافی در زمان خرید بلیت به انتخاب سینما، سالن و 
سانس نمایش اقدام نمایند. به منظور سهولت در خرید 
و امکان خدمات دهی مطلوب به تماشاگران عزیز، مرکز 
تماس سامانه های فروش بلیت )مندرج در سامانه ها(، 
روزانه از ساعت ۹ الی ۲۳ پاسخ گوی تماس های تلفنی 

مخاطبان خواهند بود. 

ســینماهای چین در هفته اول تعطیلات سال نوی 
چینی در جــذب مخاطب موفق عمــل کردند و در 
حدی تقریبا رکودشکنانه فروشی یک میلیارد دلاری 
را رقم زدند. تعطیلات سال نوی چین فروشی ۶.۷۶ 
میلیارد یوانی )اندکی کمتر از یــک میلیارد دلار( را 
در یک هفته رقم زد. این فروش در حالی ثبت شده 
که کرونا روند رفتن به سینما را در چین مختل کرده 
بود و با این حال می توان این آمار را با سال ۲۰۲۱ که 
خطر کرونا در چین وجود نداشت و آمار فروش فیلم 
در همین بازه زمانی برابر بــا ۷.۸۲ میلیارد یوان بود، 
مقایسه کرد. اما آمار مربوط به سال نوی ۲۰۲۲ پیش 
از بازگشت شدید کووید به چین، برابر ۶.۰۴ میلیون 

یوان و پایین تر از امروز بود. در این میان ژانگ ییمو با 
فیلم جدیدش کمدی اکشن تاریخی »همه رود سرخ« 
موفقیت اصلی باکس آفیس با فروش ۳.۱۶ میلیارد 
یوان )۴۶۵ میلیون دلار( را در ۸ روز به نام خود کرد. 
این فیلم تاریخی نظامی با مضمونی میهن پرستانه 
درباره وفاداری در نخســتین روز اکرانش نزدیک به 
۶۰ میلیون دلار فروخته بــود.  دنباله علمی تخیلی 
»زمین سرگردان ۲« ساخته فرانت گو با بازی اندی 
لاو، وو جینگ و لی زوجیان هم به عنوان دومین فیلم 
پرفروش توانست ۲.۵۷ میلیارد یوان )۳۷۸ میلیون 
دلار( بفروشــد. این فیلم بودجه بــالا هفته پیش با 
افتتاحیه ۷۰ میلیون دلاری فیلم اول باکس آفیس بود.

استفاده از ثروت های متوقف برای رونق تولید»تارا و شاهین« تاکسی می شوند؟

احضار کاردار اوکراین به وزارت امور خارجه

صدراعظم آلمان در سمت اشتباه تاریخ ایستاده است

۱۳ استان دارای بیشترین کودک کار

آخرین وضعیت پیش فروش بلیت های فیلم فجر

عید سال نو به داد سینماهای چین رسید

سياسیفرهنگی 
جشنواره فیلم فجر امسال فرش قرمز ندارد 
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اقتصاد2
ایران

۹۰۵ هزار فارغ التحصیل بیکار داریم
در حال حاضر ۲ میلیون و ۱۳۶ هزار و ۸۲۸ 
نفر بیکار در کشــور داریم کــه ۴۲.۴ درصد 
از آنها یعنی ۹۰۵ هــزار و ۸۲۸ نفر، در گروه 

فارغ التحصیلان آموزش عالی قرار دارند.
بررسی آمار مربوط به وضعیت نیروی کار در 
پاییز سال جاری که از سوی مرکز آمار ایران 
ارائه شده، نشان می دهد که ۹۰۵ هزار و ۸۲۸ 
نفر از جمعیت فارغ التحصیلان کشور، بیکار 
هســتند؛ یعنی در پاییز امسال، ۱۲.۵ درصد 
از کل جمعیت فعــال فارغ التحصیل آموزش 
عالی، بیکار بوده اند که نســبت به پاییز سال 
۱۴۰۰، معادل ۱.۳ درصد کاهش را نشــان 

می دهد.
همچنین ۴۳۶ هزار و ۲۴۷ نفر از این جمعیت 
را مردان و ۴۶۹ هزار و ۵۸۱ نفر را زنان به خود 
اختصاص می دهند؛ از نظر درصدی نیز نرخ 
بیــکاری فارغ التحصیلان گــروه مردان ۸.۶ 
درصد و گروه زنان ۲۱.۴ درصد اســت. نرخ 
بیکاری فارغ التحصیــلان در گروه مردان در 
پاییز سال ۱۴۰۱ نسبت به پاییز سال ۱۴۰۰، 
۱.۵ درصــد و در گروه زنــان، ۱.۲ کاهش را 

نشان می دهد.
همچنین در حال حاضــر ۲ میلیون و ۱۳۶ 
هزار و ۸۲۸ نفــر بیکار در کشــور داریم که 
بررسی سهم »جمعیت بیکار تحصیل کرده 
از مجموع جمعیت بیکار کشور« حاکی از آن 
است که ۴۲.۴ درصد بیکاران کشور، در گروه 
فارغ التحصیلان آمــوزش عالی قرار دارند که 
این سهم در پاییز سال ۱۴۰۰، معادل ۴۲.۳ 
درصد بود که بیانگر رشد ۰.۱ درصدی تعداد 

فارغ التحصیلان بیکار است.
البته سهم »جمعیت شاغل فارغ التحصیل از 
کل شاغلان« با رشد مواجه بوده به طوری که 
این سهم ۰.۶ درصد افزایش داشته و از ۲۵.۸ 
درصد در پاییز سال ۱۴۰۰ به ۲۶.۴ درصد در 

پاییز سال ۱۴۰۱ رسیده است.

معاون بانک مرکزی:
مبادلات بانکی ایــران و ۱۰۰ 

بانک دنیا تحریم ناپذیر شد
معاون امــور بین الملل بانــک مرکزی اعلام 
کرد: مطابق ســند دولت مردمی، اولین اقدام 
تحریم ناپذیر بانک مرکــزی ایران در تعامل با 
کشور روسیه انجام شد. در بانک مرکزی قرارداد 
پولی بانکی میان ایران و روســیه امضا شد. با 
اجرای این قرارداد، ۵۲ شــعبه بانک ایرانی و 
۴ بانک خارجی در بستر سپام از سمت ایران و 
۱۰۶ بانک نیز از طریق SPFS از سمت روسیه 
متصل می شوند. از طرف ایران بانک شهر و از 
طرف روسیه بانک VTB مشخص شدند. در فاز 
اول این بانک ها برای اجرای آزمایشی هستند 
و پس از مدتی، دیگر بانک ها نیز اضافه خواهند 
شد. محسن کریمی معاون امور بین الملل بانک 
مرکزی، در حاشــیه برگزاری مراسم امضای 
قرارداد اتصال سامانه های پیام رسان مالی بین 
ایران و روسیه، اعلام کرد: در یک سال گذشته 
ســند اقدام مشــترک بین بانک های ایران و 
روســیه امضا و امروز اولین اقدام از این سند 
عملیاتی شد. از امروز ســامانه های پیام رسان 
بانکی ملی دو کشور به هم متصل و این امکان 
فراهم می شود که همه بانک های عضو سامانه 
پیام رسان بانکی ملی ایران، با همه بانک های 
کشور روسیه، تبادل پیام های استاندارد بانکی 

داشته باشند.
کریمی افزود: همه بانک های ایرانی در خارج 
کشــور و تمام بانک های خارجــی متصل به 
پیام رسان ملی روسیه که شامل بیش از ۱۰۰ 
بانک در ۱۳ کشــور خارجی است می توانند با 
بانک های ایرانی تبادل پیام بانکی داشته باشند.
وی اظهار داشــت: بانک مرکزی امروز زمینه 
فنی ارتباطات بانکی را فراهــم کرد تا در این 
بستر تمام پیام های اســتاندارد بانکی شامل 
حواله، ال سی و ضمانت نامه بین بانک ها قابل 
تبادل باشد و این خدمات برای تجار و بازرگانان 

فراهم شده است.
معاون امــور بین الملل بانک  مرکــزی درباره 
امکان تحریم این ســامانه بانکی، گفت: این 
اقــدام تحریم ناپذیر و غیرقابل توقف توســط 
دشمنان هر دو کشور است و بنابراین بانک ها 
در یک زمیــن بازی ساخته شــده توســط 
بانک های مرکزی دو کشــور با یکدیگر تعامل 
دارند و زیرســاخت ها به هیچ عنوان غربی و 
وابسته به نظام سلطه نیست. کریمی در پایان 
صحبت های خود تأکید کرد: مطابق سند دولت 
مردمی، این اولین اقــدام تحریم ناپذیر بانک 

مرکزی ایران در تعامل با کشور روسیه بود.

اخبار

مجــری پــروژه کالابــرگ 
الکترونیکی از افزایش تعداد 
استان های مشمول طرح خبر 
داد و با بیان اینکه استفاده از 
اعتبار کالابرگ الکترونیکی 
کاملا اختیاری است، گفت: با تصمیم دولت و به منظور 
حمایت از معیشت خانوار ۱۰ قلم کالای اساسی در طرح 
کالابرگ الکترونیکی عرضه می شود که افراد می توانند 
به قیمت ثابت و با اعتبــار یارانه خود یــک ماه زودتر 
خرید کنند. حمید فرداد اظهار کرد: سه استان قزوین، 
گیلان و مرکزی وارد فاز عملیاتی شده و مشمول اجرای 
آزمایشی این طرح می شوند. وی در پاسخ به پرسش که 
آیا استانهای مورد نظر از مناطق محروم یا مرزی هستند؟ 
اظهار کرد: استانها الزاماً محروم و مرزی نیستند، همچنان 
که اســتان هرمزگان هم کیش و هم بشاگرد را شامل 
می شــد. مجری پروژه کالابرگ  الکترونیکی همچنین 
گفت: در نظر داریم برخی از استانها که دارای فروشگاه ها 
و پایانه های فروشگاهی بسیار هستند، مشمول این طرح 
قرار گیرند. فرداد به تشریح جزییات راه اندازی سامانه شما 
و اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی پرداخت و اظهار کرد: 
دولت به منظور اعمال سیاست های حمایتی خود به بستر 
فنی مطمئن و فراگیر نیاز دارد از این رو جهت رفع این 
نیاز، شکل گیری شبکه ملی اعتبار در دستور کار دولت 

قرار گرفت و سامانه "شما" راه اندازی شد.
وی ادامه داد: ســامانه شما )شبکه ملی اعتبار( بستری 
مناســب جهت مدیریت و اختصاص کلیه اعتبارهای 
حمایتی بر اساس هر کد ملی است و در صورت تحقق 
کامل این ســامانه، امکان های متعــددی برای دولت 
فراهم می شود که در این مقطع یکی از کاربردهای این 
سامانه، اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی است. مجری 
پروژه کالابرگ الکترونیکی از استان هرمزگان به عنوان 
گام نخست شبکه ملی اعتبار نام برد و گفت: در گام اول، 
استان هرمزگان جهت اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی 
انتخاب شــد و دولت تصمیم گرفت به منظور تقویت 
سلامت غذایی خانوار، امکانی را برای آنها ایجاد کند تا 
کالاهای اساسی را به قیمت ثابت و به اعتبار یارانه یک ماه 
زودتر خرید کنند. این کار ضمن حمایت از سبد غذایی 

خانوار، موجب حمایت از معیشت آنها نیز می شود. فرداد 
درباره سازوکار اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی توضیح 
داد: به منظور حمایت از ســبد غذایی و سلامت مردم، 
امکان خرید اعتباری ۱۰ قلم کالای اساسی تا سقف مبلغ 
یارانه خانوار، یک ماه زودتــر از تاریخ واریز نقدی فراهم 
می شود.  در حال حاضر بر اساس سبد کالاهای اساسی 
مصوب و ســرانه مصرف هریک از آنها، سهم پرداختی 
خانوار از این سبد ثابت در نظر گرفته شده و مابه التفاوت 
آن از اعتبار یارانه تأمین می شود. به گفته وی درصورت 
تغییر قیمت کالاهای سبد یاد شــده، سهم پرداختی 
خانوار بدون تغییر باقی می ماند و این امکان برای تمام 
افراد مشمول دریافت یارانه که حساب یارانه آنها در استان 
هرمزگان افتتاح شده به صورت خودکار فعال خواهد شد.
مدیرعامل شرکت خدمات فناوری رفاه ایرانیان با بیان 
اینکه مردم در سراسر اســتان می توانند با مراجعه به 
فروشگاه های مجاز و متصل به شبکه، نسبت به استفاده 
از این اعتبار در خرید اقلام اساسی استفاده کنند، درباره 
فرایند خرید اقلام اساسی اظهار کرد: خرید اقلام اساسی 
به نحوی است که سهم پرداختی خریدار از قیمت کالا 
توسط آنها با استفاده از کارت بانکی یا به صورت نقدی 
پرداخت شــده و مابه التفاوت آن تا قیمت روز اقلام از 
محل اعتبار آنها پرداخت می شود.  در صورت استفاده 
از اعتبار تخصیصی، میزان اســتفاده شده از این اعتبار 
از یارانه خانوار کم شده و مانده آن در زمان واریز نقدی 
یارانه به حساب آنها واریز می شود. مجری پروژه کالابرگ 
الکترونیکی، شرکت در این طرح و استفاده از این اعتبار را 

کاملا اختیاری دانست و گفت: استفاده از اعتبار از طریق 
تمام کارت های بانکی که به نام سرپرست خانوار است، 
امکانپذیر خواهد بود. در مورد کالاهای مشــمول طرح 
نیز الزامی به خرید یک نشــان تجاری خاص نیست و 
افراد می توانند از هر گروه کالایی اعلام شده و از هر نشان 

تجاری دلخواه، خرید خود را انجام دهند.
فرداد اشاره ای هم به عضویت فروشندگان در این طرح 
داشت و گفت: شــرکت در این طرح برای فروشندگان 
اختیاری است. فروشــندگان صنف خواربار، لبنیات، 
پروتئین، فروشگاه های زنجیره ای و تعاونی های مصرف 
می توانند با مراجعه به نــرم افزارهای بازار و مایکت یا از 
طریق درگاه الکترونیکیshoma.sfara.ir نسبت به 
نصب برنـامه کاربردی »شما« و ثبت نام از قسمت پنل 
فروشنده به این سامانه متصل شوند. وی گفت: تسویه 

حساب و واریز مبالغ خریدهای اعتباری )مابه التفاوت 
مبلغ پرداختی مردم با قیمت کالاها( مشــابه تسویه با 
فروشندگان از طریق کارتخوان است و اتصال به این طرح 
کاملا رایگان بوده نیازی به پرداخت هیچگونه هزینه ای 

توسط فروشندگان نیست.
مدیرعامل شرکت خدمات فناوری رفاه ایرانیان تعداد 
اقلام پیش بینی شده در طرح کالابرگ الکترونیکی را 
۱۰ قلم کالای اساسی شامل شــیر، پنیر، ماست، مرغ، 
تخم مرغ، برنج، روغن مایع، ماکارونی و قند و شکر نام برد 
و گفت: به منظور حفظ حق آزادی در انتخاب و احترام 
به سلایق متفاوت در سبد مصرفی خانوار، امکان خرید 
از میان کالاهای متفاوت با برندهای مختلف میسر شده 
اســت؛ به گونه ای که مابه تفاوت احتمالی میان قیمت 
کالاهای انتخابی با قیمت کالاهای مرجع، توسط مردم 
پرداخت می شود. فرداد همچنین گفت که این امکان 
فراهم است که مردم بر اساس نیاز خانوار، مقدار کمتر یا 
بیشتری از کالاهای اساسی را به انتخاب خود و تا سقف 
میزان اعتبار خرید کنند. جدول اعتبار تخصیصی به ۱۰ 
قلم کالای اساسی در طرح کالابرگ الکترونیکی و سرانه 
مشخص شده برای هر یک بر اساس گزارش کارآمدسازی 
نظام یارانه ها انجام گرفته و با هدف اعلام اولویت های اقلام 
غذایی به منظور تخصیص کالابرگ الکترونیکی توسط 
دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی در تیرماه 
۱۴۰۱ تهیه شده است. میزان اعتبار تخصیصی به ازای 
سرانه هر قلم از کالاها در جدول فوق از مابه  تفاوت قیمت 
فروش مصوب )دی۱۴۰۱( با قیمت مصوب شــهریور 

۱۴۰۰ به دست آمده است.

اختیاری بودن خرید کالا در کالابرگ الکترونیکی

سه استان دیگر مشمول کالابرگ شدند 
عرضه ۱۰ قلم کالای اساسی در طرح کالابرگ الکترونیکی

نیاز مصرفی مردم به خانه، خودرو 
و طلا معاف از مالیات است

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی گفت: نباید به هیچ وجه مردم عادی 
درباره طرح مالیات بر سوداگری دغدغه داشته 
باشــند، چرا که نیاز مصرفی آنــان معاف از 
مالیات است. مهدی طغیانی در جلسه علنی 
مجلس و در جریان بررســی طرح مالیات بر 
ســوداگری و ســفته بازی، اظهار داشت: در 
این طرح معافیت هــای مالیاتی زیادی دیده 
شــده که حتی انتقاداتی را وارد می کنند که 
فراتر از اهداف طراحان معافیت مالیاتی داده 

شده است.
وی بیان کرد: بر اساس این طرح در هر خانواده 
هر فردی که بالای ۱۸ ســال داشته باشد، از 
مالیات برای یک خودرو معاف است و در طول 
سال می تواند چندین بار یک خودرو خرید و 
فروش کند. یعنی اگر در یک خانواده پنج نفر 
حضور دارند که بالای ۱۸ سال باشند، هر پنج 
نفر می توانند یک خودرو داشــته و از مالیات 

معاف باشند.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه ما نیاز مصرفی مردم را 
کاملًا از مالیات خــارج کرده ایم، تصریح کرد: 
درباره طلا نیز هر فرد می تواند ۲۰۰ گرم طلا 
داشته باشد و از مالیات معاف است. در حوزه 
ملک نیز هر فرد بالای ۱۸ سال می تواند یک 
ملک داشته باشد و از مالیات بر عایدی سرمایه 

معاف خواهد بود.
نماینده مردم اصفهان در مجلس با بیان اینکه 
بر این اســاس نباید به هیچ وجه مردم عادی 
دغدغه داشته باشند، گفت: درباره بازارهایی 
که همواره می تواند مورد حمله ســوداگران 
قرار گیرد، ما باید قانونی داشــته باشــیم که 
دست آنها را کوتاه کند. شاهدیم که نقدینگی 
سرسام آور هر روز سر از یک بازار در می آورد. 
امروز بسیاری از تقاضاهایی که در بازار خودرو 
وجــود دارد، واقعی نیســت بلکــه تقاضای 

سوداگران است.

مصرف ۷۶ درصــد از گاز در 
بخش خانگی

معاون عملیات مرکز دیسپچینگ شرکت ملی 
گاز ایران با اشاره به مصرف ۷۶ درصد از  گاز 
تولیدی کشور در بخش خانگی، گفت: اکنون 
حدود ۶۰ درصد از نیاز ســوخت نیروگاه ها با 
گاز تامین می شــود و ۴۰ درصد نیز از طریق 
ســوخت مایع شــامل نفتگاز و مازوت است. 
»احمد کاظمی« با اشاره به اینکه تولید گاز در 
شرایط حداکثری قرار دارد، افزود: در بخش 
تولید از پالایشگاه و ســکوهای گازی شرایط 

حداکثری را داریم.
وی ادامه داد: در انتقال گاز نیز شرایط پایدار 
است و با تقویت فشــار گاز در خطوط فشار 
قوی، به صورت حداکثری گاز به مبادی مصرف 
می رسد. کاظمی با تاکید بر اینکه شبکه گاز 
کشور کاملا پایدار است، گفت: هیچ قطعی و 
افت فشاری در شــبکه گاز وجود ندارد. وی، 
مصرف بخش خانگی در شبانه روز گذشته را 
۶۳۳ میلیون متر مکعب برشمرد و ادامه داد: 
بخش خانگی ۷۶ درصد از تولید گاز را مصرف 

می کند.
معاون عملیات مرکز دیسپچینگ شرکت ملی 
گاز ایران، به موضوع ورود سامانه جدید بارشی 
به کشور اشــاره کرد و تاکید کرد: با توجه به 
شرایط جوی، تمرکز بارش ها در مناطق غرب 
و شــمالغرب و تا حدودی مرکز کشور است و 
انتظار می رود مصرف گاز خانگی تا حدود ۶۵۰ 

میلیون متر مکعب در روز افزایش پیدا کند.
وی با تاکید بر پایداری شبکه گاز و عدم افت 
فشار، تصریح کرد: انتظار این است که مصرف 
کنترل شــود، زیرا مصــرف ۷۶ درصد از گاز 
تولیدی کشــور در بخش خانگی بسیار زیاد 
است. کاظمی بر لزوم صرفه جویی در مصرف 
گاز تاکید کرد و گفــت: با صرفه جویی بخش 
خانگی در مصرف گاز و رعایت الگوی مصرف، 
امکان تامین گاز سایر بخش ها از جمله صنایع 

و نیروگاه ها فراهم خواهد بود.

اخبار
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دبیر کمیســیون واردکنندگان و تامین کنندگان 
برنج گفت: با کاهش تقاضا بــرای برنج ایرانی به 
دلیل گرانی برنج، محصول در دســت شالیکاران 
و تولیدکنندگان باقی مانده و خسارت سنگینی 
متوجه آنها شــده اســت. مسیح کشــاورز دبیر 
کمیسیون واردکنندگان و تامین کنندگان برنج 
با اشاره به افزایش مجدد قیمت برنج اظهار داشت: 
آنهایی که به هر بهانه ای خواســتار توقف واردات 

برنج شدند و بازار را در شــرایط کنونی قرار دادند 
و تنظیم  بازار را بر هم زدند باید پاســخگو باشند. 
وی افزود: بــا کاهش تقاضا برای برنــج ایرانی به 
دلیل گرانی برنج، محصول در دســت شالیکاران 
و تولیدکنندگان باقی مانده و خسارت سنگینی 
متوجه ایشان شده است. کشاورز با بیان اینکه بار 
دیگر به مســولان و متولیان صنعت برنج هشدار 
می دهیم، نسخه  ای که برای بازار برنج تجویز شده، 

درمانگر نیست، اظهارداشــت: از سیاست گذاران 
بازار برنج می خواهیم به تغییر گزینه های اثرگذار 
بر عرضه و تقاضای برنــج توجه کنند و مطابق آن 

برای این صنعت و بازار آن تصمیم گیری نمایند.
وی گفت: امروز شــرایط اقتصادی خانوار ایرانی 
به گونه ای اســت که توان اقتصادی ایشان تعیین 
کننده میزان و نوع تقاضا در بازار است و نمی توان 
به ایشان تحمیل کرد که چه کالایی را خریداری 

کنند. کشــاورز اظهار داشــت: از کمیســیون 
کشاورزی مجلس، مسولان وزارت جهادکشاورزی 
و دستگاه های نظارتی می خواهیم در اسرع وقت 
برای اصلاح سیاست های تکلیف شده در بازار برنج 
اقدام کنند و اجازه ندهند آرامشی که تا آبان ماه در 
بازار برنج وجود داشــته از بین برود و تحریم های 
داخلی تجار را از پای درآورده و سفر ه هموطنانمان 

را خالی کند.

در نتیجه پایش ها از واحدهای تولیدی استان تهران تاکنون، ۳۹ درصد 
کم فروشی در محصولات غذایی و شــوینده مشخص شده است. بر 
اساس اطلاعات منتشر شده از سوی اداره کل استاندارد استان تهران 
در راســتای اجرای طرح کنترل کم فروشی بسته بندی فرآورده های 
غذایی و شوینده در استان تهران، از ابتدای ســال تاکنون، ۲۲ هزار 
فرآورده از صنایع یاد شده، از واحدهای تولیدی استان، از نظر کمی مورد 
بررسی و پایش قرار گرفت و حدود ۳۹ درصد کم فروشی در بسته بندی 

فرآورده های صنایع غذایی و شوینده احصاء شد. اداره  کل استاندارد 
استان تهران علاوه بر بازرسی و نمونه برداری از واحدهای تولیدی، اقدام 
به خرید و توزین ۳۰۰۰ فرآورده از بازار کرده که در پایان طرح، حدود 

۳۲ درصد کم فروشی در محصولات مشخص شده است.
گفتنی است از ابتدای امسال طرح کنترل و پایش وزنی فرآورده های 

تولیدی کشور و ابتدا از ۱۴ استان در محصولات غذایی و محصولات 
مرتبط با موضوع یارانه اجرایی و با نمونه گیری از ۳۶۵ نمونه برند کالایی، 
۴۱.۶ درصد کم فروشی برای کالاها احصا شد. پایش های انجام شده 
در مرحله اول در قالب خرید از بازار بوده است. در مرحله دوم، طرح در 
محل کارخانه های تولیدی اجرایی شد، گستردگی کالاها بیشتر شد و 

در نمونه برداری از ۶۹۹ نمونه برند، کم فروشی ۳۹.۶ درصدی احصا شد. 
در مرحله سوم طرح پایش وزنی نیز مقرر شد به صورت ماهانه از استان ها 
به سازمان ملی استاندارد گزارش ارسال شود که اکنون در حال اجراست. 
اما اخیرا رئیس سازمان ملی استاندارد از کاهش کم فروشی خبر داده و 
گفته بود که در گروه کالاها و گروه صنعت های مختلف بر مبنای مراکز 
تولیدی، مراکز توزیعی و زنجیره و همچنین بر مبنای نام نشان )برند( در 

اوایل امسال حدود ۴۱.۳۷ درصد کم فروشی وجود دارد.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با اشاره به اینکه 
افزایش کارمزد خدمات بانکی مانند ســنوات اخیر در 
شورای مربوطه بررسی و درباره آن تصمیم گیری خواهد 
شد، گفت: از ســال آینده ارائه تسهیلات خرد به مردم 
مجازی خواهد شد. مهران محرمیان در پاسخ به سوالی 
درباره اینکه آیا کارمزد خدمات بانکی در ســال آینده 
افزایش خواهد یافت یا خیر؟ اظهار کرد: این مسئله بر 
اساس مقررات مربوطه هر ســال این موضوع بررسی 
می شود و امسال هم مانند سال های دیگر به شورای مورد 
نظر خواهد رفت و در این رابطه تصمیم گیری خواهد شد.
وی افزود: البته آخرین باری کــه خدمات بانکی مانند 
کارمزد تراکنش های بانکی و نقل و انتقال پول افزایش 
یافت حدود ۲۰ درصد بود که در آذر ماه سال ۱۳۹۹ بود. 

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران اعلام کرد: در زمینــه برخی خدمات بانکی مانند 
دسترسی به تسهیلات خرد شاید هنوز زیرساخت های 
لازم به وجود نیامده است. به همین دلیل به صورت خاص 
مسئله اعتبارسنجی را به عنوان پروژه اولویت دار مد نظر 
ما قرار داده ایم و درصددیم تا در ماه های باقیمانده امسال 
و البته ماه های ابتدایی سال آینده روی آن تمرکز کنیم. 
اگر اعتبارسنجی به بهره برداری برسد مسلما تاثیر بسزایی 

در این زمینه خواهد داشت.
محرمیان درباره اینکه پرداخت تسهیلات خرد به صورت 
مجازی در برخی بانک ها با مشکلات بسیاری مواجه بوده 
و دریافت تسهیلات به صورت حضوری به مراتب راحت تر 
از آن است، گفت: البته مشکلاتی در این زمینه وجود دارد 

و زمانی حل می شود که  اعتبارسنجی به صورت متمرکز 
و از طریق بانک مرکزی و پایگاه داده اعتبارسنجی انجام 
شود. به نظر می رسد اتفاق بسیار خوبی در سال آینده در 

این زمینه می افتد.
وی با اشاره به نقش فناوری های نوین در ارائه خدمات 
بانکی به مردم گفت: در این زمینه شــمولیت مالی در 
سیســتم بانکی در ایران برای افراد بالای ۱۵ سال در 
حدود ۹۳.۵ درصد بوده و جزو کشورهای پیشرو هستیم. 
به  عنوان مثال این آمار در آمریکا حدود ۹۲.۵ تا ۹۳ درصد 
است و برخی کشورهای اروپایی هم در این رنج قرار دارند 
که بعضی از آن ها بالاتر یــا و برخی دیگر پایین تر از این 

عدد هستند.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی اضافه کرد: البته در 

منطقه رتبه نخست را از این حیث داریم. به این معنی که 
هیچ کشوری از نظر خدمات بانکی الکترونیکی بالاتر از ما 
نیست و از سوی دیگر سابقه خوبی در این زمینه داریم. 
چرا برخی از کشورها که طی ســال های اخیر در حال 
پیشرفت در این زمینه هستند به تازگی به اعداد  ۷۰ تا 
۸۰ درصد رسیده اند. اما ایران طی سالیان گذشته همواره 

روی ۹۳ درصد بوده  است.
وی ادامه داد: مهمترین اتفاقی که رخ داده، این اســت 
که در سال ۱۳۹۸ و با شیوع و همه گیری ویروس کرونا، 
بدون اینکه اتفاق خاصی رخ دهد، عملا اسکناس از جیب 
مردم حذف شــد. یعنی در آن ایام هیچ مشکلی مانند 
اختلال در سامانه های بانکی و... ناشی از افزایش ناگهانی 

تراکنش ها نداشتیم.

برنج گران روی دست کشاورزان مانده است

کم فروشی در تهران چقدر است؟

بررسی افزایش کارمزد خدمات بانکی

اعطای تسهیلات خرد مجازی می شود

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

نظارت اقتصادی تشدید شود
آلبرت بغزیان، اقتصاددان

اگر ارز ترجیحی به صورت تدریجی و کارشناسانه حذف می شد و همزمان با آن سطح حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان ارتقا می یافت بسیاری از مشکلات در زمینه قیمت گذاری ها در بازار مرتقع می شد. 
بنابراین لازم نبود برای حل این مشکلات به سراغ کالابرگ الکترونیک و جایگزینی آن با یارانه نقدی رفت. در حال حاضر هم علاوه بر اجرای سیاست های حمایتی، لازم است برای بهبود وضعیت اقتصادی و کاهش 
آسیب ها، نظارت ها بر بازار تشدید شود. هرچند به نظر می رسد در مواردی که تورم در جامعه وجود ندارد، پرداخت یارانه نقدی به مردم بهتر است. زیرا هم توزیع آن برای دولت راحت تر است و هم هر فرد کالایی را که 
نیاز دارد تهیه می کند. اما در زمانی که تورم وجود دارد وضعیت فرق می کند. اما باز هم تاکید داریم متأسفانه دولت راهکار اصلی را که کنترل تورم است، رها کرده و مجلس هم به دنبال ارائه کالابرگ است. در حالی  که 
اجرای این طرح نیاز به ساختار و سیستم مناسب دارد. به عقیده بنده مهمترین چالش در شرایط کنونی، بحث نظارت اقتصادی است. اگر این بخش تقویت شود، می تواند از ایجاد برخی آسیب های گسترده تر که در 

آینده خود به بیماری هایی جدی در فضای اقتصاد تبدیل می شود، جلوگیری کند. البته رئیس جمهور نیز در اظهارات خود بر این مساله تاکید می کنند. 
دولت برای بهره مندی مردم از توزیع کالاها باید برخورد جدی داشته باشد. به عبارت دیگر یک پلیس بر سر هر تصمیم گذاشته شود. این در مورد بازگشت ارز حاصل از صادرات نیز صادق است. تا زمانی که دولت رفتار 
ملایم داشته باشد و خواهش کند که ارز صادرات بازگردد هرگز این اتفاق روی نخواهد داد. گویی اراده ای نیست و دولت خیلی راحت دارد با افزایش قیمت ها برخورد می کند. فقط از مردم می خواهد با تحمل و بردباری 
با شرایط سخت اقتصادی کنار بیایند. درحالی که مردم هر روز فقیر تر می شوند. در همین حال بانک مرکزی درحالی که باید منابع ارزی را برای کنترل نرخ ارز توزیع کند، در حاشیه ایستاده و می گوید ذخایر ارزی پر 

است. مشکل توزیع ارز وجود ندارد. اما توزیع نمی کند. اگر ارز ندارید، باید با مردم صادق باشید و اگر ارز دارید، باید بازار را کنترل کنید.
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در هفته گذشــته فرآیند کاهش خدمات رسانی 
شــرکت های هواپیمایی داخلی آغاز شد و پرواز 
برای مسیرهای پر تردد کاهش یافت که به نظر 
می رســد این موضوع مربوط به عــدم موافقت 
افزایش قیمت بلیت است. بررسی از سایت های 
فروش بلیت هواپیمایی نشــان می دهد که برای 
برخی مســیرها مانند تهران- مشــهد، تهران- 
شــیراز، تهران- کیش و… بلیتــی وجود ندارد 
و عرضه بلیت در برخی از مســیرها به شــدت 
کاهش پیدا کرده است. از شــواهد امر پیداست 
که شرکت های هواپیمایی همیشه ناراضی که با 
وجود آزادسازی قیمت بلیت هواپیما در آذرماه 
۹۴ همچنان از یارانه های دولتی از جمله سوخت 
تقریباً رایگان اســتفاده می کنند به بهانه کمبود 
نقدینگی در حــال زمین گیر کردن هواپیماهای 
خود برای فشــار جهت اعمــال افزایش قیمت 

هستند.
حســام قربانعلی، روابط عمومی ایران ایرلاین 
درخصــوص کمبــود بلیــت هواپیمــا گفت: 
تعــداد پروازهــای داخلی محدود اســت و به 
طور مثال برای مشهد در روز ســه پرواز انجام 
می شــود با توجه به اینکه ماه رجب و شــعبان 
 اســت و متقاضــی زیــاد کمبود بلیــت کاملًا 

طبیعی می باشد.
وی در ادامه بیان کرد: اینکه نبود پروازها برای 
افزایش قیمت بلیت باشد اشتباه است و این کار 
را فقط چارترها انجام می دهند و ایرلاین ها که 
مستقیم می فروشــند چنین کاری را نخواهند 
کرد با توجه به اینکه فروش از طریق سامانه های 
دولتی نظارت می شــود در حــال حاضر برای 

مسیرهایی مانند خوی، دشــت مغان و... پرواز 
است اما برای بندرعباس، چابهار، مشهد و.. بلیت 
وجود ندارد این هم به خاطر حجم بالای تقاضا 
اســت با توجه به اینکه پرواز استند بایی وجود 

ندارد و همه پروازها صورت می گیرد.
روابط عمومی ایران ایرلاین درخصوص افزایش 
قیمت بلیت هواپیمایی گفــت: افزایش قیمت 
بلیت ها به شــرط تخصیص هواپیمــا و تقویت 
ناوگان هوایی میسر خواهد شد. میراکبر رضوی، 
مدیرکل روابــط عمومی ســازمان هواپیمایی 
کشوری درخصوص کمبود بلیت پروازها گفت: 
با توجه به اینکه تعطیــلات وجود دارد مردم به 
دنبال بلیت هستند نه تنها بلیت هواپیمایی بلکه 
بلیت های راه آهن و اتوبــوس و… هم محدود 
است و تقاضا در این مدت زیاد است و می توان 
گفت ۹۰ درصد متقاضیان ناراضی هســتند با 
توجه به اینکه ناوگان های فعال هرروز در حال 

انجام هستند.
وی در ادامه بیان کرد: به طور مثال شب میلاد 
امام رضا )ع( حدود ۲۰۰ هزار نفر متقاضی وجود 
دارد و فقط ۱۰۰ هزار نفر می توانند بلیت تهیه 
کنند و ما شــرمنده ۹۸ درصد مردم می شویم 
و این ربطی به افزایش قیمــت بلیت ندارد چرا 
که پروازها محدود اســت و تقاضا بالا بنابراین 
اینکه بگویــم برای افزایش قیمت بلیت اســت 
اشتباه می باشد. مدیرکل روابط عمومی سازمان 
هواپیمایی کشوری درخصوص افزایش قیمت 
بلیت ناوگان هوایی گفت: بررسی ها انجام شده 
است اما تا زمانی که به ســازمان ها ابلاغ نشود 

افزایش بلیت غیر قانونی است.

مدیرعامل اتحادیه مرغــداران میهن گفت: هم 
اکنون هرکیلو تخم مرغ درب مرغداری بدلیل 
مازاد تولید، ۲۰ درصد کمتر از نرخ مصوب عرضه 

می شود. 
حمیدرضــا کاشــانی گفــت: قیمــت کنونی 
هرکیلو تخم مــرغ درب مرغــداری ۳۳ تا ۳۴ 
هزارتومان اســت که کماکان ۲۰ درصد کمتر 
از نرخ مصوب عرضه می شــود. به گفتــه او، با 
واگذاری امر تنظیم بازار بــه بخش خصوصی، 
روزانــه ۲۰۰ تــا ۳۰۰ تــن تخم مــرغ صادر 
 می شــود، امــا بدلیل مــازاد تولید بــه قیمت 

مصوب نرسیدیم.
کاشــانی می گوید: در ۲ ماه گذشته که وزارت 
جهاد محدودیت در صــادرات ایجاد کرد، نظم 
بازار برهم خورد و در نهایت این امر منجر به دپو 
تخم مرغ در واحد های مرغداری شــده است. 
این درحالی است که مرغداران همه ساله زیان 

۶ ماهه ابتدای ســال خود را در پاییز و زمستان 
جبران می کردند.

رئیس هیئت مدیره اتحادیــه مرغداران میهن 
گفت: برآورد ها حاکی از آن اســت که طی ۱۰ 
روز آینده، تخــم مرغ درب مرغــداری به نرخ 
مصوب برســد. او تولید روزانه تخــم مرغ را ۳ 
هزار و ۴۰۰ تــن اعلام کرد و گفت: براســاس 
آمــار روزانه ۳ هــزار و ۱۰۰ تن تخــم مرغ در 
 کشــور مصرف می شــود و مابقی مازاد بر نیاز 

داخل است.
کاشــانی مجموع صادرات تخم مرغ از ابتدای 
سال را ۳۰ هزارتن اعلام کرد و گفت: با واگذاری 
امر تنظیم بــازار به بخــش خصوصی طی ۱۰ 
روز اخیر ۱۰ تــا ۱۲ هزارتن تخــم مرغ صادر 
شــده اســت، اما بدلیل محدودیــت صادرات 
 اخیر، همچنــان با مــازاد تولیــد در واحد ها 

روبرو هستیم.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشــور اعلام کرد: مودیان خوش حساب 
از معافیت ها بهره مند می شــوند و افرادی که کتمان درآمد دارند، جریمه 
شده و مشمول معافیت ها نخواهند شــد که در این راستا برای ۳۵۰ هزار 
شخص حقوقی و سه میلیون شخص حقیقی که برای عملکرد سال گذشته 

اظهارنامه ارائه نکرده بودند، اظهارنامه برآوردی درحال تولید است.
داود منظور مودی مداری و مودی محــوری را از اصول اولیه نظام مالیاتی 
دانست و گفت: بخش قابل توجهی از فعالان اقتصادی، پرداخت مالیات را 

وظیفه قانونی خود دانسته و با خود اظهاری، کار وصول مالیات را تسهیل 
می کنند. در همین راستا مودیان خوش حســاب از معافیت ها بهره مند 
شــده و افرادی که کتمان درآمد دارند جریمه شده و مشمول معافیت ها 

نخواهند شد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور  با تاکید بر شناسایی مودیان جدید، 
اظهار کرد: از این پس نظام مالیاتی برای افرادی که فعالیت اقتصادی دارند 
اما اظهارنامه مالیاتی ارائه نمی کنند، اظهارنامه برآوردی تولید می کند. طبق 

اعلام سازمان امور مالیاتی، وی تصریح کرد: در این راستا برای اولین بار در 
نظام مالیاتی کشور برای ۳۵۰ هزار شخص حقوقی و سه میلیون شخص 
حقیقی که برای عملکرد سال ۱۴۰۰ اظهارنامه ارائه نکرده بودند بر اساس 

اطلاعات موجود در سامانه ها، اظهارنامه برآوردی درحال تولید است.
منظور با بیان این که هدف سازمان امور مالیاتی کشور رعایت عدالت مالیاتی 
است، خاطرنشان کرد: باید مالیات را براساس اصل توانایی پرداخت، دریافت 

کنیم و کلیه اقدامات نظام مالیاتی برای تحقق این هدف است.

معاون ارتقا کســب و کارهــای بین المللی 
سازمان توسعه و تجارت اظهار داشت: یکی 
از ابرازهای سازمان توسعه تجارت برای ارتقا 
روابط تجاری بهره گیــری از دانش رایزنان 
بازرگانی است و بر همین مبنا تعداد رایزنان 
بازرگانی به ۱۸ نفر افزایش پیدا کرده است 
که این عــدد در اوایــل ۱۴۰۰ ، ۲ نفر بود. 
همایش معرفی خدمات و توانمندی مراکز 
تجاری ایرانیان در کشورهای حوزه آسیای 
میانه، قفقاز و روســیه با  حضور احمدرضا 
علایی معــاون ارتقا کســب و کارهای بین 
المللی ســازمان توســعه  و تجارت برگزار 
شد. علایی تعداد مراکز تجاری فعال حدود 
۴۳ مرکز دانست و افزود: این مراکز تجاری 
محدود به کشــورهای حوزه ســی آی اس 
نیست و این پرســش مطرح است که چرا 
مراکز تجاری در حال افزایــش و به دنبال 

چی هستیم؟
وی با اشاره به برنامه های دولت برای توسعه 
صادرات محصولات غیرنفتــی در ۱۴۰۴، 
تصریح کرد: عدد ۷۵ میلیارد دلار از ســوی 
دولت تعریف شده است و بخواهیم این عدد 
را با ۱۴۰۰ مقایســه کنیم متوجه خواهیم 
شد که با شیبی مناســبی صادرات در حال 
افزایش است. این مقام  مســئول ادامه داد: 
از عدد ۷۵ میلیــارد دلاری صادراتی بیش 
از سه چهارم آن در کشورهای سی آی اس 
است و سهم این کشورها بیش از ۵۰ درصد 

اســت. برای اینکه این هدف محقق شــود 
نقشه راه توســعه تجارت را ترسیم کردیم و 
بخشی از  متولیان این مهم وزارتخانه صمت 

و کشاورزی هستند.
معاون ارتقا کســب و کارهــای بین المللی 
سازمان توســعه و تجارت با بیان اینکه یک 
سال است که بر ترســیم نقشه راه متمرکز 
شدیم، تاکید کرد: یکی از ابرازهای سازمان 
توسعه تجارت برای ارتقا روابط تجاری بهره 
گیری از دانش رایزنان بازرگانی اســت و بر 
همین مبنا تعداد رایزنــان بازرگانی به ۱۸ 
نفر افزایش پیدا کرده اســت کــه این عدد 
در  اوایل ۱۴۰۰ ، ۲ نفر بود و در یک ســال 
و اندی تعداد رایزنان افزایــش پیدا کرده و 
اولویت ما نیز این اســت که تعداد رایزنان را 
در کشــورهای اولویت یک افزایش بدهیم 
و امیدواریم که تا پایان ســال ۲ رایزن دیگر 
به تعداد رایزنــان بیافزایم. وی با بیان اینکه 
رایزن بازرگانی  نماینده کشور است و دولت 
را در حوزه تجاری راهنمایی می کند، تصریح 
کرد: چتر دولت در جاهایی کارســاز نیست 
و اگر بخواهیم واقع بین باشــیم تنگناهایی 
که در حوزه بین المللی برای ما ایجاد شده  
ممکن اســت ورود دولت در همه بخش ها 

کارساز نباشد.
علایی با اشاره به ظرفیت توسعه تجارت از 
طریق مراکز تجاری، افزود: برنامه این است 
که در کشورهای هدف رایزن و مراکز تجاری 

داشته باشیم  و به مثابه دو بال پرنده عمل و 
تنگناهایی یکدیگر را پوشش بدهند.

این مقام مسئول با بیان اینکه در ارمنستان 
رایزن و مرکــز تجاری فعال شــدند، خاطر 
نشان کرد: برنامه های ما برای مراکز تجاری 
این است که مشوق های صادراتی را افزایش 
بدهیم و پیش فرض این  است که مشوق ها را 
بر اساس نظر مراکز تجاری تخصیص بدهیم و 
مراکز تجاری بر مبنای ابزاری که در سازمان 
وجود دارد مجری آنها در کشــورها شوند و 

ابرازهای نظارتی و کنترلی ما بهره بگیرند.
وی ادامه داد: بناســت روند صــدور مجوز 
برای مراکز تجاری فعال را تســهیل کنیم و 
تشریفات ساده تری داشته باشند  این موضوع 
یکی از موارد مشوق های صادراتی است و ما 
۱۴ مشوق برای مراکز تجاری تعریف کردیم. 
یکی از انتظارات از مراکز تجاری این است که 
حوزه لجستیک را فعال کند به عنوان مثال 
اگر یک مرکز تجاری در  قزاقستان فعال است 
یک خط منظم دریایــی یا هوایی بین ایران 
و کشــوری که فعال است ایجاد کند چنین 
اقدامی در حوزه آفریقا اجرایی شده است و 
امیدواریم در کشــورهای حوزه دریای خزر 
هم داشــته باشــیم. علایی تاکید کرد: ۵۶ 
خدمت را می توان از طریق مراکز تجاری ارائه 
داد البته الزامی بر ارائه این خدمات از سوی 
مراکز تجاری وجود نــدارد چراکه موقعیت 

جغرافیایی این مراکز متفاوت است.

رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق تعاون ایران گفت: با 
همکاری وزارت جهاد کشاورزی تولید گوشت داخل را 
در ۷ هزار فروشگاه تعاونی مصرف بدون محدودیت بین 
مردم توزیع می کنیم و پیش بینی می شود قیمت بازار 
به زیر ۲۰۰ هزار تومان در هر کیلو کاهش یابد. ارسلان 
قاسمی افزود: گوشت تولید داخل را با همکاری وزارت 
جهاد کشــاورزی در ۷ هزار فروشــگاه تعاونی مصرف 
کشــور توزیع می کنیم، و پیش بینی می شــود قیمت 
بازار طی مدت کوتــاه به کمتر از کیلویــی ۲۰۰ هزار 

تومان برسد.
رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق تعاون ایران اظهار 
داشت: این گوشــت ها تولید داخل اســت و در داخل 
کشور کشتار شده و به صورت منجمد کیلویی ۱۴۲ تا 

۱۵۵ هزار تومان در فروشگاه های تعاونی مصرف کشور 
عرضه می شود. به گفته این مسئول؛ این تفاوت قیمت 
بسته به اینکه گوشت گوســفندی یا گوساله و یا اینکه 
کدام بخش دام است، فرق می کند. قاسمی با بیان اینکه 
در شرایط جنگ هم تعاونی ها توانستند قیمت ها را در 
بازار متعادل کنند، گفت: این بار هم به کمک توزیع و 
بازار آمدیم تا با عرضه مویرگی در شــبکه های تعاونی 

کشور قیمت را کاهش دهیم.
وی افزود: علاوه بــر ۷هزار فروشــگاه تعاونی مصرف 
کشــور، اتحادیه های فرهنگی، کارگــری و  اتحادیه 
های مختلف با معرفــی اتاق تعاون ایــران می توانند 
برای توزیع بین کارمندانشــان گوشت دریافت کنند. 
رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق تعاون ایران این را 

هم گفت که توزیع در فروشــگاه ها به صورت نامحدود 
 انجام می شــود و البته اتاق تعاون برحسن اجرای کار 

نظارت می کند.
به گفته این مسئول هنوز ارزیابی دقیقی از اینکه روزانه 
چقدر در فروشگاه ها عرضه می شود وجود ندارد، اما ۴۰۰ 
تن نیاز گوشت تهران اســت که کاملا تامین می شود و 

البته در استان ها هم مشکل تامین وجود ندارد.
قاسمی افزود: در اســتان های کهگیلویه و بویراحمد و 
خراسان شــمالی و اصفهان دام مازاد دام خریداری و 
کشتار شده و بین مردم توزیع می شود. وی عنوان کرد: 
توزیع نامناسب گوشت مهم ترین عامل گرانی اخیر بوده 
که با توزیع در تعاونی های مصرف کشــور این نقیصه 

بهبود می یابد.

محمد حســینی میــزان ترانزیــت خــودرو از بندر 
شــهید باهنر طی ۱۰ ماهه امســال را هفــت هزار و 
۹۳۱ خودرو اعــلام کرد. حمیدرضا محمدحســینی 
تختی با اشــاره به تزانریت هفت هزار و ۹۳۱ خودرو 
از ابتدای ســال تا پایــان دی ماه گفــت: در این بازه 
زمانی شــاهد جهش چشــمگیر ترانزیت خــودرو از 
طریق بندر شهید باهنر به کشــورهای آسیای میانه 
 هســتیم که بــازار رقابــت در این عرصــه را پررنگ 

کرده است.
او ادامــه داد: علاوه بر خــودرو، ۴۳ هــزار و ۷۰۰ تن 
کالا نیــز در بندر شــهید باهنر ترانزیت شــده که در 

مقایســه با مدت مشــابه ســال گذشــته ۱۱ درصد 
افزایش به ثبت رسیده است. مدیر بنادر و دریانوردی 
شــهید باهنر و شرق هرمزگان با اشــاره به قرارگیری 
بندر شــهید باهنر در موقعیت جغرافیایی مناســب 
ادامــه داد: ایــن امر مزیــت ترانزیتی قابــل توجهی 
جهت گســترش حمــل و نقــل مطمئــن ، ایمن و 
 افزایش درآمدهــای تجاری دریا محــور ایجاد کرده 

است .
گفتنی است علاوه بر خودرو های ترانزیتی در راستای 
هدف گذاری دولت مبنی بر واردات ۱۰۰ هزار دستگاه 
خودرو، یکم بهمن ماه امســال تعداد ۱۲۰ دســتگاه 

خودرو وارداتی به وســیله دو فروند لندینگ کرافت از 
طریق این بندر وارد کشور شده است.

گروکشی چارتر ها برای افزایش قیمت بلیت

نارضایتی مردم از کمبود بلیت هواپیما 

تخم مرغ ۲۰ درصد کمتر از نرخ مصوب عرضه می شود

معافیت مالیاتی برای خوش حساب ها

عرضه گوشت تولید داخل در 7 هزار فروشگاه تعاونیافزایش تعداد رایزن های بازرگانی به ۱۸ نفر

ترانزیت نزدیک به ۸ هزار خودرو از بندر شهید باهنر

نوبخت گفت: ســالانه ۱۶ میلیون متر مکعب چوب مورد نیاز 
کشور است که بدلیل کمبود چوب صنایع ما، نیاز به واردات ۱۰ 
میلیون متر مکعب چوب داریم. آقای عباسعلی نوبخت رئیس 
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با اولادزیمیر کوچ 
معاون وزارت جنگلداری بلاروس در محل این ســازمان دیدار 

و گفت و گو کرد.
نوبخت در ابتدای نشست با اشاره به ارسال بذرهای درختان شما 
به کشورهای اروپایی گفت: طی توافق های انجام شده بین ایران و 
دو کشور دانمارک و آلمان، بذر درختان جنگل های شمال به این 

دو کشور در حال ارسال است. به گفته او، در ایران ۸ هزار و ۴۳۸ 
گونه گیاهی وجود دارد؛ اما با این سطح از جنگل کمبودهایی در 

تأمین چوب مورد نیاز بازار داخل داریم.
نوبخت با بیان اینکه ۴ معاونــت جنگل، حفاظت زمین، آبخیز 
و مراتع و شورای عالی متشــکل از افراد متخصص در سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری ایران فعالیت دارند، ادامه داد: ایران 
دارای مساحت ۱۶۵ میلیون هکتاری است که از این میزان ۱۳۵ 
میلیون هکتار آن را مراتع تشــکیل می دهند. این وسعت زیاد 
سبب شــده تا ایران دارای ۱۱ اقلیم از ۱۳ اقلیم جهانی باشد و 

هر سال ۴ فصل در کشور ما تجربه می شود. در ادامه معاون وزیر 
جنگلداری بلاروس گفت: وسعت بلاروس کمتر از ایران است 
اما ۴۰ درصد این کشور معادل ۱۰ میلیون هکتار تحت پوشش 
جنگل اســت. اولادزیمیر کرچ افــزود: دو میلیارد متر مکعب 
ذخیره الوار و چوب داریم که برای هر نفر حدود ۲۰۰ متر مکعب 
می شود. از این رو بلاروس در بین کشورهای اروپایی پیشرو در 

منابع طبیعی و جنگلی است.
او گفت: در کنار قطع درختان برای مصارف صنعتی سالانه احیا 
جنگل ها و جایگزین کردن درختان قطع شــده انجام می شود 

به طوری که هر ســال ۵۰۰ میلیون متر مکعب به کاشت نهال 
اختصاص می یابد. این مقام مســئول تاکید کــرد: در این باره 
تمرکز وزارت جنگلداری بلاروس روی کاشت درختان ریشه دار 
است. او با بیان اینکه این کشور سالانه ۳۰ میلیون متر مکعب 
برداشت چوب دارد، گفت: سیاســت دولت بلاروس صادرات 
محصول نهایی از خمیر کاغذ تا مبل است. معاون وزیر جنگلداری 
بلاروس ادامه داد: سعی داریم همکاری مشترک در زمینه تبادل 
تجاری از جمله در زمینه چوب بین دو کشــور شکل گیرد. در 
این باره می توانیم منابع مازاد بازار داخل خود را به ایران صادر 

کنیم. رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری ایران در ادامه 
بحث همکاری دوجانبه گفت: ما در حوزه واردات نگران انتقال 
آفات و بیمارهای درختی از طریق واردات الوار و چوب هستیم 
که تهدیدی برای پوشش گیاهی ما محسوب می شود. نوبخت 
گفت: ایران به ۱۶ میلیون متر مکعب چوب نیاز دارد اما در حال 
حاضر به دلیل کمبود چوب صنایع ما بــا ۵.۵ تا ۶ میلیون متر 
مکعب چوب فعالیت دارند. بنابراین برای تأمین نیازمندی بازار 
کشورمان نیاز به واردات ۱۰ میلیون متر مکعب چوب داریم؛ اما 

موضوع قرنطینه به دلیل انتقال آفات را نیز درنظر داریم.

ضرورت واردات سالانه ۱۰ میلیون متر مکعب چوب

یکی از مهم ترین موانع در 
اجرای پروژه های نهضت 
ملی مسکن عدم همکاری 
بانک هــا در پرداخــت 
تسهیلات است که با انعقاد 
تفاهم نامه  وزارت راه و شهرســازی با ۵ بانک دولتی 
بخشی از این موانع برداشته می شود. طرح نهضت ملی 
مسکن یکی از مهم ترین برنامه های عمرانی کشور به 
شمار می رود و برای تســریع در روند اجرا و ساخت 
پروژه های مسکونی این طرح در شهرهای مختلف 

برنامه ریزی هایی انجام شده است.
هفته گذشــته دولت برای گره گشایی از بزرگترین 
مشکل طرح  نهضت ملی  مسکن اقدام مهمی انجام 
داد و قراردادی برای پرداخت تسهیلات نهضت ملی 
مسکن با ۵ بانک دولتی بسته شــد. بر این اساس 
تفاهم نامه هایی جداگانه تامین مالی برای احداث یک 
میلیون و ۱۵۵ هزار واحد مسکونی طرح نهضت ملی 
مسکن به امضای مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی 
و مدیران عامل بانک های ملی، صادرات، تجارت، سپه 

و ملت رسید.
در همین راستا مقرر شــد تا بانک ملی برای تامین 

۱۵۰ هزار  مالــی 

واحد مسکونی، بانک صادرات برای ۵۰۰ هزار واحد 
مسکونی، بانک تجارت برای ۲۰۰ هزار واحد مسکونی، 
بانک ســپه برای ۲۰۰ هزار واحد مسکونی و بانک 
ملت برای تامین مالی ۱۰۵ هزار واحد مسکونی اقدام 
کنند. بر اســاس  قانون  جهش تولید  مسکن و طبق 
دستورالعمل، تسهیلات موضوع طرح جهش تولید و 
تامین مسکن پس از تایید وزارت راه و شهرسازی به 

متقاضیان تعلق خواهد گرفت.
تسهیلات ساخت مســکن موضوع قانون جهش 
تولید و تامین مسکن در تهران معادل ۴۵۰ میلیون 
تومان، در شهرهای بالای ۱ میلیون نفر جمعیت معادل 
۴۰۰ میلیون تومان، در مراکز استان  ها ۳۵۰ میلیون 
تومان، در سایر شهرهای کشور ۳۰۰ میلیون تومان 
و در روستاها ۲۵۰ میلیون تومان است. این تسهیلات 
مطابق با پیشرفت پروژه به صورت تدریجی معادل 
پرداخت ۱۰ درصد در مرحله پی کنی و فونداسیون، 
۴۰ درصد در مرحله اســکلت و سقف، ۲۵ درصد در 
مرحله سفت کاری و ۲۵ درصد در مرحله نازک کاری 

پرداخت می شود.
وزیر راه و شهرسازی با امضای تفاهم نامه همکاری با 
مدیر عامل بانک ملی خواستار تسریع در پرداخت 
تســهیلات و اجرای طرح نهضت ملی مسکن شد. 
در این تفاهــم  نامه بانــک ملی متعهد شــده تا 

تامین مالی ۱۵۰ هزار واحد مســکونی را در برنامه 
قرار دهد.

این تعداد شامل انواع ساخت مسکن در طرح نهضت 
ملی مســکن اعم از خود مالکی، احداث پروژه های 
حمایتی در اراضی ۹۹ ســاله توســط وزارت راه و 
شهرسازی و مربوط به ساخت واحد های مسکونی 
توســط متقاضیان در زمین  های واگذار شده برای 
احداث خانه های یک طبقه حیاط دار خواهد بود. بر 
اساس این تفاهم نامه طبق شرایط اعطای تسهیلات 
در طرح نهضت ملی مسکن، متقاضیان واجد شرایط 
از طرف وزارت راه و شهرســازی معرفی می شوند. 
این در حالی اســت که تاکنون یکــی از مهم ترین 
موانع برای اجرای طرح نهضت ملی مســکن، نبود 
تسهیلات بوده و همواره سازندگان و پیمانکاران اعلام 
کرده اند که بدون پرداخت تسهیلات و بدون منابع 
 مالی امکان ســاخت واحدهای نهضت ملی مسکن 

وجود ندارد .
در همین رابطه ایرج رهبر دبیر انجمن انبوه ســازان 
 مســکن اســتان تهران اعلام کرد: بدون همکاری 
 بانک ها برای پرداخت تسهیلات مسکن امکان اجرای 
پروژه های نهضت ملی مسکن وجود ندارد و باید در این 

زمینه تمامی 

بانک ها همکاری لازم را داشته باشند و تنها با پرداخت 
تسهیلات از سوی یک بانک، کار پیش نمی رود.

همچنین محمد رضا رضایی کوچی رئیس کمیسیون 
عمران مجلس گفت: در صورتی که بانک ها و همچنین 
سایر دستگاه ها برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
همکاری لازم را نداشته باشند نمی توان شاهد تسریع 
در اجرای این طرح باشیم. او ادامه داد: در جلساتی که 
با دستگاه های مختلف و همچنین بانک ها داشته ایم 
مقرر شد که تمامی بانک ها طبق قانون جهش تولید 
مسکن برای پرداخت تســهیلات همکاری لازم را 
داشته باشند چرا که بدون منابع مالی امکان پیشرفت 

پروژه وجود ندارد.
اخیرا هم علی عسکری سرپرســت بانک مسکن  
اعلام کرده است: از ابتدای اجرای طرح خودمالکی 
طرح نهضت ملی مسکن تاکنون قرارداد ۶۶ هزار و 
۶۲۵ واحد به میزان ۲۲ هــزار و ۸۱۷ میلیارد تومان 
منعقد شده است. او گفت: از میزان کل قراردادهای 
منعقد شده به مبلغ ۲۲ هزار و ۸۱۷ تاکنون ۱۳ هزار 
 و ۷۶۲ میلیارد تومان به حساب سازندگان واریز شده

 است.
براســاس این گزارش بیش از یک ســال از اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن گذشته است و بسیاری از 
متقاضیان آورده های خــود را برای اجرای این طرح 
واریز کرده اند اما تاکنون از وضعیت پروژه های خود 
مطلع نیستند، بنابراین با اجرایی شدن این تفاهم نامه 
ها و قراردادها در بانک ها شاهد تسریع در روند اجرای 
طرح های نهضت ملی مسکن و همچنین گره گشایی 

از موانع این طرح خواهیم بود.

News kasbokar@gmail.com

موانع بانکی از سر راه طرح نهضت ملی مسکن برداشته می شود

الزام تمامی بانک ها در پرداخت تسهیلات مسکن
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آخر
 کسب و کار

حمایت وزارت نیرو از نخبگان و شرکت های دانش بنیان 
معاون تحقیقات و منابع انسانی وزیر نیرو با تاکید بر حمایت وزارت نیرو از جوانان، نخبگان 
و شرکت های فناور و دانش بنیان، از رونمایی "شبکه متخصصان صنعت آب و برق" خبر 

داد و گفت: این شبکه بستر تبادل تجربیات مهم متخصصان در حوزه آب و برق است.
مریم کارگر نجفی، معاون تحقیقات و منابع انسانی وزیر نیرو در جشنواره پژوهش و فناوری 
وزارت نیرو با اشاره به رونمایی از "شبکه متخصصان صنعت آب و برق"، اظهار داشت: این 
شبکه بستر تبادل تجربیات مهم متخصصان در حوزه آب و برق بوده و امید است این امکان 
در آینده نزدیک، عمومی تر شود و به عنوان پل ارتباطی وزارت نیرو و مردم مورد استفاده 
قرار گیرد . معاون تحقیقات و منابع انسانی وزیر نیرو با بیان اینکه "جشنواره فرصتی مناسب 
برای تبادل تجربیات در حوزه صنعت آب و برق است"، گفت: با در نظر گرفتن تاکید مقام 
معظم رهبری و نامگذاری سال جاری به نام سال »تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین«، در 
این باره هم اکنون با حمایت دولت و مجلس شورای اسلامی، قوانین، ضوابط و مقرراتی 

تدوین و عملیاتی می شود.
وی افزود: اکنون نیازمند برنامه ریزی دقیق همت مضاعف و کار جهادی در عرصه تحقیق 
و پژوهش هستیم تا از ظرفیت و پتانسیل های موجود در صنعت آب و برق بهره مند شویم. 
کارگر نجفی در ادامه، ایجاد زیرساخت در حوزه پژوهش را مهم برشمرد و افزود: بسیاری از 
این زیرساخت ها ایجاد شده و البته اقدامات لازم در این زمینه ادامه دارد. در این باره می توان 

به راه اندازی پارک علم و فناوری و کارخانه نوآوری آب و آبفا اشاره کرد.
وی با تاکید بر ضرورت تقویت زیرساخت های لازم در صنعت آب و برق اضافه کرد: لازم 
است صندوق پژوهش نیرو تقویت و پردیس های علم و فناوری در استان ها فعال شوند، 
در همین راستا راه اندازی بازارهای محلی آب و برق از اهمیت ویژه برخوردار است. معاون 
تحقیقات و منابع انسانی وزیر نیرو با اشاره به پیش بینی اجرای طرح های پیشران در صنعت 
آب و برق افزود: وزارت نیرو تنها دستگاهی است که وزیر آن برای تحقق شعار سال جاری 
همت ویژه ای داشته و در 14 جلسه ستاد هماهنگی دانش بنیان شخصا حضور داشته است.

همکاری ۱۴۰۰ شرکت دانش بنیان با وزارت دفاع 
جانشین وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به روند صعودی سازمان جغرافیایی 
نیروهای مســلح در حوزه های مختلــف، از برقراری تعاملات موثر بین ســازمان های 
هوافضا، صاایران و سازمان جغرافیایی نیروهای مسلح جهت تشکیل یک چرخه کاملی 
از فناوری های فضایی خبر داد. سردار سرتیپ پاسدار سید مهدی فرحی جانشین وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در حاشیه بازدید از دومین نمایشگاه ایران ژئو در جمع 
خبرنگاران با اشاره به حضور بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان، در این نمایشگاه 
اظهارکرد: امروز جهان به سمت فناوری های نوین و پیشرفته و راهبردی در حال حرکت 
است و چشم انداز ما این است که بتوانیم از این فناوری های نوین استفاده مطلوب کنیم. 
جانشین وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در خصوص پیشرفت های ایران اسلامی 
در این حوزه گفت: کشور ما با همت شرکت های دانش بنیان و جوانان متخصص امروز در 
حوزه فناوری های راهبردی گام های موثری برداشته است که از جمله آن ها می توان به 
حوزه ژئوماتیک اشاره کرد. وی ادامه داد: امروز حوزه ژئوماتیک یکی از مهم ترین مولفه های 
اصلی فناوری های فضایی است که در عرصه بین المللی روی این موضوع کار ویژه صورت 
می گیرد. اطلاعات ژئو و داده  های مکانی در شرایط کنونی کاربردهای متعددی دارند و 
شرکت هایی که در این نمایشگاه حضور دارند، امروز از تجهیزات و زیرساخت های مطلوب 
و دانش قابل توجهی در این حوزه برخوردارند و قطعا با کمک و حمایت سازمان جغرافیایی 
نیروهای مسلح رونق قابل توجهی را برای این شرکت ها در آینده شاهد خواهیم بود. سردار 
فرحی در خصوص دستاوردهای سازمان جغرافیایی نیروهای مسلح در حوزه ژئوماتیک 
گفت: این سازمان طی چندین سال گذشته در این رابطه روند رو به رشد و صعودی داشته 
است و توانسته قابلیت های مطلوبی را ایجاد کند که از جمله این فعالیت ها می توان به 
پشتیبانی و حمایت از برگزاری نمایشگاه ایران ژئو اشاره کرد. وی ادامه داد: بنظر می رسد 
در آینده نزدیک بتوانیم ارتباطات موثری را بین سازمان های هوافضا، صاایران و سازمان 
جغرافیایی نیروهای مسلح جهت تشکیل یک چرخه کاملی از فناوری های فضایی ایجاد 
کنیم. جانشین وزیر دفاع خاطرنشان کرد: وزارت دفاع در حال حاضر با بیش از ۶ هزار و 
۵۰۰ شرکت سازنده در ارتباط اســت که حدود 14۰۰ شرکت آن را شرکت های دانش 
بنیان تشکیل می دهند. و البته قسمتی از آنها شرکت های دانش بنیانی هستند که در 
حوزه ژئوماتیک کار می کنند و در این نمایشگاه نیز حضور دارند. این بخش از شرکت های 
دانش بنیان با سازمان جغرافیای نیروهای مسلح در ارتباط هستند و حمایت های همه 
جانبه ای را در حوزه توسعه تجهیزات و توسعه فناوری دریافت می کنند و البته بهره برداری 

از خدمات این شرکت ها نیز صورت می پذیرد.

تامین سرمایه در گردش دانش بنیان ها توسط معاونت علمی 
با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری از 1۰ محصول دانش 
بنیان حوزه صنعت دریایی رونمایی شد. روح الله دهقانی معاون علمی و فناوری رئیس 
جمهوری با حضور در خانه نوآوری و فناوری ایران در نمایشگاه بین المللی از نمایشگاه 
توانمندی ها و محصولات دانش بنیان حوزه صنایع دریایی بازدید و  1۰ محصول فناورانه 

ایران ساخت را رونمایی کرد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در حاشــیه نمایشگاه ارائه 
توانمندی ها و محصولات دانش بنیان حوزه دریایی، این نمایشــگاه را ارائه گزیده ای از 
دستاوردهای شرکت های دانش بنیان و فناور در حوزه صنایع حمل و نقل دریایی دانست 
و گفت:  حوزه اقتصاد دریا حوزه بسیار بزرگی است که متاسفانه در سال های قبل به آن 
توجه نشده است.  وی ادامه داد: در همه دنیا، اقتصادهای بزرگ، کنار دریا شکل می گیرند و 
موضوع حمل و نقل یکی از پر رونق ترین و پر بازارترین اقتصادهای جهان به شمار می رود. 
دهقانی با بیان اینکه در کشور، توجه به اقتصاد دریایی اخیرا آغاز شده است، اظهار داشت: 
در پاسخ به این سوال که شرکت های دانش بنیان چند درصد از مسائل و نیازهای صنعت 
دریایی را مرتفع کرده اند، باید گفت ما هنوز فاصله زیادی داریم که بتوانیم عدد و رقم در این 
زمینه اعلام کنیم. وی تأکید کرد: در این حوزه آنقدر فرصت اقتصادی، دانش بنیانی و نیاز بالا 
هست که حجم بزرگی از بازار شرکت ها را تشکیل می دهد. رئیس بنیاد ملی نخبگان ادامه 
داد: با وجود تمام تلاش های شرکت های دانش بنیان برای رفع نیازها، هنوز نمی توان گفت 

که حل مشکلات به چند درصد رسیده است؛ چرا که نیازهای این حوزه گسترده است.
وی اظهار کرد: معاونت علمی در دوره جدید خود، برنامه جدی در همه حوزه های اقتصاد 
دریا به ویژه در حوزه حمل و نقل دریایی، دارد و امیدواریم در سال هایی که پیش رو داریم، 
شرکت های دانش بنیان فعال در این حوزه رونق بیشتری بیابند. دهقانی با تاکید بر اینکه 
معاونت علمی حدود 4۰ ابزار حمایتی و قانونگذاری برای توسعه این حوزه تعریف کرده 
است، گفت: نمونه آن حمایت از تولید بار اول است و شرکت ها می توانند با تولید این نوع 
محصولات، بدون انجام بوروکراسی ها و برگزاری مناقصات، با کارگروه تولید بار اول، قرارداد 
منعقد کنند. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریس جمهوری ادامه داد: علاوه بر 
آن همه محصولاتی که در کشور تولید شده و دارای تضمین خرید باشند، از سوی معاونت 
علمی تامین سرمایه در گردش و حمایت خواهند داشت. وی افزود: همچنین فناوری های 
مورد نیاز کشور که تولید شــده و ترند روز دنیا نیز باشند، از حمایت های معاونت علمی 

برخوردار خواهند شد. 
معاون علمی، فناوری و  اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور خاطر نشان کرد: معاونت علمی 
حدود 4۰ ابزار حمایتی و قانونگذاری برای توسعه این حوزه تعریف کرده است؛ تولید بار 
اول توسط دانش بنیان ها نمونه این حمایت ها است که بدون انجام بروکراسی ها و برگزاری 
مناقصات با کارگروه تولید بار اول، قرار داد منعقد می شود. وی با بیان اینکه اگر فناوری های 
مورد نیاز کشور که ترند روز دنیا نیز باشد، تولید شود از حمایت های معاونت علمی برخوردار 
خواهد شد، افزود: همه محصولاتی که در کشور تولید و دارای تضمین خرید باشد، از سوی 
معاونت علمی تامین سرمایه در گردش و حمایت خواهد داشت. همچنین امیدواریم تا پایان 

سال تعداد شرکتهای دانش بنیان به ۹ هزار برسد.

اخبار

رهبــر انقــلاب فرمودند: در 
کشــور بــه طور محســوس 
مشکل معیشت مردمی و رفاه 
خانوار داریم و این بدون رشد 
اقتصادی علاج پذیر نیســت. 
اگر بخواهیم فقر را برطرف کنیم و رفاه خانوار را در کشور 
رشد بدهیم، این احتیاج به رشــد اقتصادی اقتصادی 
دارد و بدون این امکان ندارد. به گزارش فارس، جمعی 
از کارآفرینان، تولیدکنندگان و دانش بنیان ها صبح روز 
دوشنبه با حضور در حسینیه امام خمینی)ره( با رهبر 

انقلاب اسلامی دیدار کردند.
رهبر معظم انقلاب در دیدار بــا تولیدکنندگان تاکید 
کردند: یــک مطلب کوتــاه می خواهم به مســئولین 
محترمی که اینجا نشســته اند، به خصوص معاون اول 
محترم، که اینجا هستند، بگویم. این مطالبی را که این 
دوستان گفتند، با دقت به خاطر بســپارید. اینها صرفاً 
گزارش نبود؛ گزارش بود، همراه گزارش، گلایه هم بود. 
و این گلایه هایی که اینجا کردند، تقریباً همه اش، به نظر 
من درست است. همه  آنچه که گفتند، به عنوان توقّعاتی 
که از دولت و از مسئولین و از شخص بنده دارند، توقعات 
درستی است. برای همه  این چیزهایی که این دوستان 
گفتند، کارگروه تشکیل بدهید؛ در این کارگروه حتماً 
بایســت از نیروهای مباشرِ کار اســتفاده بشود، حضور 
داشته باشند، همین هایی که اینجا صحبت کردند، این 
آقایان، و دیگرانی که هستند، نظرات آن ها گرفته بشود 

و پیگیری بشود.
ایشان همچنین فرمودند: ما در کشور به طور محسوس 

مشکل معیشت مردمی و رفاه خانوار داریم و این بدون 
رشد اقتصادی علاج پذیر نیســت. اگر بخواهیم فقر را 
برطرف بکنیم و رفاه خانوار را در کشــور رشــد بدهیم 
این احتیاج دارد به رشد اقتصادی در کشور و بدون این 

امکان ندارد.
رهبر انقلاب ادامــه دادند: دســتگاه های اجرایی باید 
از توســعه  بنگاه های خصوصی حمایت کنند. کشــور 
بدون فعالیت بنگاه های خصوصی اداره نخواهد شــد. 
اشتباه مهمی که در ســال های اول انقلاب اتفاق افتاد 
و آثارش همین طور مانــد مبالغ زیــادی، این بود که 
بخش خصوصی را کنــار زدند و همه  کارهــا را، حتی 
فروش مثــلًا اجناس خــرد را به مســئولین، دولت و 
 دســتگاه های دولتی ســپردند. خطای بزرگی بود که

 انجام دادیم ما.
ایشان فرمودند: اینکه ما سیاست های اصل44 را مطرح 
کردیم بر خلاف تصور بعضی از برادران خوب، می بینم 
بعضــی از عناصر خوب و خوش نیــت اعتراض میکنند 
به سیاســتهای اصل44، این اعتراض درســت نیست، 
این سیاستها با دقت انتخاب شــد، با فکر انتخاب شد، 
افرادی که وارد بودند در مســائل اقتصادی و علاقمند 
به عدالت اجتماعــی و به جد دنبــال عدالت اجتماعی 
بودنــد همه تأییــد کردند ایــن را، منتهــا خب عمل 
نشده متأســفانه دولتها درســت عمل نکردند. خیلی 
کم عمل شــده. چندین دولت این جور پشــت سر هم 
عمل نکردند. به این سیاســتهای اصــل44 باید عمل 
بشود. منتها دقت بشــود البته، مراقبت بشود، مدیریت 
 بشــود، نظم و انضباط کاری ملاحظه بشــود و این کار

 انجام بگیرد. 
رهبر انقلاب با تاکید بر اینکه با رشد اقتصادی باید جایگاه 
ایران را در منطقه و جهان حفظ کنیم فرمودند: در دنیای 

امروز ارتقاء جایگاه یک کشور به میزان زیادی مربوط به 
وضع اقتصادی آن کشور است. وقتی یک کشوری پولش 
ضعیف میشــود، امکانات اقتصــادی اش پایین می آید 
اعتبار و جایگاهش در دنیای امروز کاهش پیدا میکند. 
ما برای اینکه این جایگاه را، جایگاه کشور را در مجموعه  
منطقه و در مجموعه  جهان حفظ کنیم احتیاج داریم به 

این رشد اقتصادی.
ایشــان فرمودند: ما احتیاج داریم به رشــد ســریع و 
مســتمر؛ علت هم این اســت که عقب افتادگی داریم. 
ما در دهه ی ۹۰ یــک عقب ماندگی و باصطلاح تعطیل 
نسبی مســائل اقتصادی داشــتیم به دلایل مختلف. 
نمیشود همه را منســوب کرد به ضعف مدیریتها، نه؛ 
بخشی مربوط به عوامل خارجی و بیرونی است، بخشی 
مربوط به عوامل درونی است،  مسئله ی تحریمها مؤثر 
بود، مســئله ی کاهش ارزش نفت در یــک برهه ای از 

زمان مؤثر بود، مسئله ی تمرکز کشور بر روی مسئله ی 
هسته ای که اقتصاد را شــرطی کرد مؤثر بود، مسائل 
گوناگــون اینجوری مؤثــر بود. نتیجه این شــد که ما 
یک دهه عقب ماندگــی داریم و شــاخص های منفی 
زیاد داریم،  آمار متقن مراکز رســمی اســت. جبران 
این عقب ماندگی کار آســانی نیست، این طبعاً محتاج 
یک رشــد مســتمر پی در پی اقتصادی در میان مدت 
دارد. برای همین اســت که ما در برنامه  هفتم توسعه، 
اولویت اصلیِ برنامه را گذاشــتیم پیشرفت اقتصادی 
توأم با عدالت. و رشــد اقتصادی متوسط هشت درصد 
را در سیاســت های برنامــه  هفتم قرار دادیــم که اگر 
واقعاً بتوانیم ما به رشد هشــت درصد به طور متوسط 
ـ به  ـ پنج ســاله  برنامه ـ برسیم در طول مدت برنامه ـ
 نظر من کار بســیار خوبی انجام گرفته. ما به این رشد 

احتیاج داریم.

رهبر انقلاب در دیدار با تولیدکنندگان و دانش بنیان ها:

از توسعه  بنگاه های خصوصی حمایت شود 
News kasbokar@gmail.com

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با بیان اینکه نباید دور 
نخبه دیوار کشید، گفت: مهمترین حمایت از نخبگان، 
تکریم و الگوسازی از آنان و معرفی شان به جامعه است. 
به گزارش از بنیاد ملی نخبگان، اولین نشست شورای 
فرهنگی  بنیاد ملی نخبگان با حضور ناصر باقری مقدم 
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان، حجت الاسلام والمسلمین 
محمد قمی رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، سید احمد 
عبودتیان دستیار رئیس جمهور در امور مردمی سازی 
دولت، عبدالحســین کلانتری معاون فرهنگی وزارت 
علوم تحقیقات و فناوری، حجت الاسلام والمســلمین 
غلامرضا قاســمیان رئیس کتابخانه، موزه و اســناد 
مجلس شورای اســلامی، حجت الاسلام والمسلمین 
ســعید کرمی؛ سرپرســت دفتر نهاد نمایندگی مقام 
معظم رهبری در بنیاد ملی نخبگان، عباس ابراهیمی 
معاون نخبگان و ســرآمدان، سید محمدصادق موحد 
معاون آینده ســازان و میثم شــهبازی معاون توسعه 
 و مدیریت منابــع بنیاد در محل بنیــاد ملی نخبگان

 برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین محمد قمی؛ رئیس سازمان 
تبلیغات اسلامی گفت: موضوع فرهنگی و هویت سازی 

در جامعه نخبگانی بسیار با اهمیت است و رهبری نیز 
همواره بر این مهم تأکید دارند که جامعه باید ســپهر 

فرهنگی تربیت کند.
وی با بیان اینکه خوشبختانه زیست بوم مستعدی در 
ایران برای تحقق این هدف وجود دارد، افزود: زیست بوم 
ایران در حــوزۀ فرهنگی و هویت ســاز، ظرفیت های 
بســیاری دارد و بارها تجربه های موفقی در این بخش 
محقق شده است. حجت الاســلام والمسلمین قمی با 
اشــاره به لزوم پرورش و تربیت نخبه، اضافه کرد: باید 

ملزومات نخبه پروری نیز آماده باشد.
رئیس ســازمان تبلیغات اســلامی تصریــح کرد: در 
سال های اخیر ادبیات اکوسیستم و زیست بوم نخبگانی 
در کشور رایج شــده اســت؛ با این حال باید دانست 
اکوسیستم، سیستم نیســت که قابل دستکاری باشد 
و تصمیمات دستوری در آن به نتیجه برسند بلکه در 
مواجهه با اکوسیستم باید رویکرد هدایتی پیش گرفت. 
به عبارت بهتر، زیست بوم رشد یک نخبه باید به صورت 
طبیعی فراهم شود و نخبه در یک بستر طبیعی رشد 
کند تا هم مورد حمایت قرار بگیرد و هم ابعاد مختلف 

فرهنگی و شخصیتی وی رشد کند.

حجت الاسلام والمسلمین قمی اضافه کرد: نخبه برای 
اثرگذاری باید توانمندی های متعدد و متنوعی داشته 
باشد و از طرفی مورد حمایت جدی نظام نخبگانی قرار 
بگیرد تا در نهایت بتواند توانمندی های خود را در مسیر 
حل مســائل کشــور به کار بگیرد؛ این یعنی مدیریت 

زیست بوم طبیعی نخبگانی.
وی افــزود: بایــد دانســت حمایت از نخبــگان یک 
برون داد انگیزشی نیز محسوب می شــود که نخبه را 
به سمت خودآگاهی اســلامی و انسانی سوق می دهد 
تــا توانمندی هــا و ظرفیت هــای خود را در مســیر 
خدمت گذاری به جامعه صرف کند؛ البته این حمایت ها 

باید به نحوی باشد که فرد از کشور متوقع نباشد.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی با بیان اینکه برای ایجاد 
زیســت بوم طبیعی نخبه پروری می توان از سنت ها و 
داشــته های دینی و تمدنی بهره برد و از آنها اقتباس 
کرد، گفت: نخبه برای تبدیل شــدن بــه فرد کارآمد 
و کارآ باید در یک سیســتم طبیعی رشــد کند و بعد 
از رســیدن به درک درســت از نخبگی مورد حمایت 
ویژه قرار بگیرد. این مهــم در مکاتب تربیتی بزرگانی 
مانند علامه طباطبایی نیز مصداق داشــته و دارد. وی 

یادآور شد: نخبه باید به دنبال گره گشایی حل مسئله و 
اثرگذاری باشد و برای نیل به این هدف باید به عنوان 
یک فرد اثرگذار مــورد توجــه ارکان حاکمیتی قرار 
بگیرد. با این نگاه زیســت بوم نخبگانی بیش از آنکه به 
دنبال حمایت های معمولی از افراد نخبه باشد، به دنبال 
ایجاد فرصت برای اثرگذاری آنان و ایجاد میدان عمل 
برای فعالیت نخبگانی است. به عبارت دیگر حمایت در 
قالب محیط طبیعی انجام می شود تا جامعه نخبگانی 

به پویایی برسد.
وی با بیان اینکه نخبه فردی جدا از جامعه دانشگاهی 
نیست، خاطرنشان کرد: نباید دور نخبگان دیوار کشید 
و آنــان را از جامعه جدا کرد. در زیســت بوم نخبگانی 
فعالیت های فرهنگی زمان نتیجــه مطلوب خواهند 
داشت که بر مبنای سیاست کنش و واکنش باشند. با 
این نگاه می توان ادعا کرد مهمترین حمایت از نخبگان، 
تکریم و الگوسازی از آنان و معرفی شان به جامعه است 
چراکه این مهم ســبب ارتقا منزلت اجتماعی و هویت 
اجتماعی آنان خواهد شد باعث می شود فرد نخبه در 
یک فضای طبیعــی اثرگذاری تاریخی خــود را بر جا 

بگذارد.

گوشــی های آیفون 14 فیک یا کپی معمولا به صورت 
قاچاق وارد کشور شده و شماره سریال  آنها جعل می شود 
و فروشش هم غیر قانونی است. امروزه افراد بسیاری به 
خرید گوشی آیفون علاقه مند و از طرفداران پر و پا قرص 
این برند هســتند؛ به گونه ای که پس از عرضه هر مدل 
جدید این گوشی به بازار، ســعی در تهیه آن دارند؛ اما 
باتوجه اینکه این گوشی یکی از محصولات گران قیمت 
و لوکس محسوب می شود، ممکن است برخی در کنار 
علاقه مندی به تهیه آن، بودجه کافی برای خرید نداشته 
باشند و در نتیجه به سراغ تهیه و خرید فیک یا کپی این 
مدل گوشی که از نظر ظاهری بسیار شبیه به مدل اصلی 

آن است می روند.
این موضوع در ایران هم باب شده و می توان بسیار راحت 
صاحب گوشــی آیفون فیک شد که بســیار ارزان تر از 
اصل آن در دسترس است. به اعتقاد کارشناسان، نکته 
مهم این است که آیفون های فیک فقط از نظر ظاهری 
به نسخه اصل آن شــباهت دارند و در بخش های دیگر 
تفاوت ها بسیار است. به عبارتی همزمان با افزایش قیمت 
گوشی های آیفون، بازار خرید و فروش گوشی های فیک 
آیفون به دلیل افزایش تقاضا داغ شــده اما سوالی که 
مطرح می شود این است که این گوشی ها چگونه وارد 

کشور و رجیستری می شوند؟
با بررســی ســایت های فروش آنلاین و فروشگاه های 

فروش موبایل می توان مشخص شد بسیاری به صورت 
دست فروشی به فروش این گوشــی ها که گفته شده 
قیمتش یک پنجم نسخه اصلی آن است، اقدام می کنند. 
اغلب این گوشی های فیک ســاخت کشورهایی مانند 
تایلند، چین و فیلیپین هستند اما چگونگی ورود آن به 
کشور هنوز مشخص نیست اما به دلیل وفور بالای آن در 
بازار، به نظر می رسد واردات این گوشی علاوه بر مسافری 

نیست، به صورت قاچاق هم وارد کشور می شوند.
 در همین رابطه مهــدی محبی- رئیس اتحادیه صنف 
دستگاه های مخابراتی و ارتباطی و لوازم جانبی استان 
تهران - درباره این موضوع گفت: معمولا آیفون های 14 
کپی به صورت قاچاق وارد کشور می شوند و سریال های 

آن هم جعل شده و فروشش هم غیرقانونی است.
وی با بیــان اینکه در زمینه نظارت بــر آیفون های 14 
کپی، اگر شکایت به ما اعلام شود، حکمش را می دهیم و 
مشخصا فروش آن را تخلف می دانیم، درباره قیمت های 
آیفون های 14 کپی تصریح کرد: در رابطه با قیمت های 
این نوع گوشــی به دلیل اینکه اطلاعاتی کافی در این 
زمینه ندارم، نمی توانم قیمت های دقیق این گوشی ها 

را اعلام کنــم. مجبی در ادامه ســخنانش تأکید کرد: 
آیفون های 14 کپی به دلیل اینکه به صورت قاچاق وارد 
می شوند رجیستری آنها هم جعلی است. به عبارتی این 
گوشی ها از راه قانونی وارد کشور نمی شوند و غیرقانونی 
هستند؛ چون گمرکی گوشی اپل از ارزش قانونی آن کالا 
بیشتر است و به همین دلیل قانونی وارد نشده و کالای 
فیک هم که اجازه ندارد به جای اصلی وارد  شــود زیرا 

تخلف محسوب می شود.
وی گفت: ممکن است گوشی فیک و قاچاق، قطع شود و 
هر اتفاقی برایش رخ دهد، چون قانونی وارد کشور نشده 
است و رجیستری که احتمالا بر روی آن خورده است 
هم غیر قانونی است بنابراین اگر در مکانی کپی های این 
مدل از گوشی به فروش برسد و ما شناسایی کنیم، نامه 

آن را به سازمان صمت ارسال خواهیم کرد.
رئیس اتحادیه صنف دستگاه های مخابراتی و ارتباطی 
و لوازم جانبی استان تهران در پایان خاطر نشان کرد: 
توصیه می شــود مردم هر گوشــی را از هر فروشگاه یا 
از هــر طریقی تهیه یــا خریداری می کننــد، حتما از 
طریق #۷۷۷۷* اســتعلام بگیرند و پس از این اقدام 

به دارندگان گوشــی موبایل اعلام می شود که اولا این 
چه مدل گوشی است که وارد کشور شده و وارد کننده 
آن چه کسی است؛ بنابراین این موضوع با یک استعلام 
خیلی راحت اطلاع رسانی می شود. تقریبا از مهرماه که 
آیفون 14 وارد ایران شد، مدتی موضوع رجیستری آن 
در هاله ای از ابهام قرار داشت اما درنهایت دی ماه از سوی 
ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام شد 
که واردات رســمی و تجاری آیفون انجام نخواهد شد 
و درباره رجیستری آیفون 14 وارد شده از طریق رویه 
مسافری نیز هنوز تصمیم گرفته نشده است. آیفون 14 
در حال حاضر فقط از رویه مسافری یا با سوءاستفاده از 
این رویه به صورت قاچاق به کشور وارد شده و تاکنون 
درباره واردات تجاری آن اظهار نظر قطعی نشده بود. اما 
گوشی های وارداتی مسافری هم تاکنون رجیستر نشده 
است. هر کالایی که از طریق رویه مسافری وارد شود، اگر 
در گمرکات اظهار شده باشد، می تواند رجیستر شود، اما 
اگر اظهار نشده باشــد، غیر قانونی است و رجیستر هم 
نمی شود. اما در حال حاضر مســئله این است که اصلًا 
رجیستر شدن یا نشدن آیفون 14، تعیین تکلیف نشده 
است. البته اگر کالایی به صورت قانونی از رویه مسافری 
وارد شده باشد، اجازه استفاده تجاری ندارد و نباید خرید 
و فروش شود. اما در این زمینه خلاء قانونی وجود دارد و 

این کالاها در بازار فروخته می شوند.

معاون سیاست گذاری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری گفــت: هدف معاونت 
علمی کمک به تجاری ســازی محصولات دانش بنیان 
است. مهدی الیاسی معاون سیاســت گذاری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
در نشست کشت و صنعت های بزرگ با محوریت بهره 
وری و تبیین نظام مالی که در معاونت علمی برگزار شد 
عنوان کرد: قانون حمایت از شرکت ها و مؤسسات دانش 
بنیان و تجاری سازی نوآوری و اختراعات در سال 1۳۸۹ 

نگاشته شد و به تصویب مجلس رسید. وی افزود: از آن 
زمان تاکنون شرکت های دانش بنیان رشد چشمگیری 
داشــته اند به طوری که گردش مالی زیــادی دارند و 
همچنین تعداد آنها بسیار زیاد شده است بنابراین نیاز 
بود که قوانین جدیدی بر اساس شرایط موجود تدوین 

شود.
به گفته الیاسی قانون جهش تولید دانش بنیان تکامل 
یافته قانون حمایت از شــرکت ها و مؤسســات دانش 
بنیان اســت؛ این قانون می تواند اتکا به توان داخلی و 

شرکت های دانش بنیان را بیش از گذشته کند تا اثرات 
آن را در اقتصاد دانش بنیان ببینیم. معاونت سیاســت 
گذاری معاونت علمــی تاکید کرد: بایــد فعالیت های 
 فناورانه و نوآورانه در نظام اصلــی اقتصاد دانش بنیان 

اتفاق بیافتد.
وی با بیان اینکه شرکت های دانش بنیان توان تشکیل 
یک زنجیره تولید را ندارند، افزود: مشارکت در سرمایه 
گذاری و انجام تحقیق و توسعه در بنگاه های بزرگ ذیل 
قانون جهش تولید دانش بنیان اجرایی شده و می شود تا 

تولیدات دانش بنیان به بازار عرضه شود. به گفته الیاسی 
،۸۳ درصد تولیدناخالص داخلی در تولید کشت و صنعت 
است؛ این میزان می تواند به واسطه شرکت های دانش 

بنیان بیشتر شود.
الیاسی گفت: براساس قانون جهش تولید دانش بنیان 
ضمانت نامه هایی که صندوق نوآوری و شــکوفایی به 
شرکت ها ارائه می دهد مانند سند بانکی عمل می کند. 
وی تاکید کرد: معاونت علمی در راستای تجاری سازی 

محصولات به شرکت های دانش بنیان کمک می کند.

رئیس سازمان تبلیغات اسلامی:

نباید دور نخبگان دیوار کشید

گول آیفون های کپی برابر اصل را نخورید

بازار داغ آیفون های فیک 

کمک به تجاری سازی دانش بنیان ها توسط معاونت علمی



5

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1401روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2694| سه شنبه 11 بهمن ماه

کار و
کارآفرینی 

مويــدي،  ياســمن 
يكــي از 30 زن برتر 
كارآفريني اســت كه 
در اختتاميــه دومين 
نمايشگاه نقش آفريني 
زنان در توسعه پايدار از آنها تقدير شد. كارآفريني 
وي به حوزه ورزش برمي گردد و مهم ترين اختراع 
او ثبت يك روش ورزشــي در دنيا با اســم »براي 
تو نيك« اســت. مويدي مهم تريــن هدف خود از 
اختراع اين شيوه ورزشــي را دادن شادي و لبخند 
به همه مردم خصوصا ناتوانان جســمي و بيماران 
مي داند و آرزو دارد در همه ايران و دنيا اين روش 
ورزشي با معرفي اينكه ابتكاري ايراني است، به كار 
گرفته شــود و توليد وسايل اين ســبك ورزشي 
در كشــور براي رونق كارآفريني صورت پذيرد. او 
مي گويد: آرمان من اين است كه شهربازي هاي امن 
از طريق »براي تو نيك« بسازم تا كسي با ناراحتي 
و اندوه از شهربازي ها خارج نشود. ياسمن مويدي 
علاوه بر زن برتر كارآفرين، مشــاور دبيركل اتاق 
بازرگاني ايران و فرانســه و همچنين عضو كميته 
زنان كارآفرين ايران و فرانسه است.» برای تو نيك« 
روشی اســت كه با الهام از كدگذاری بين المللی 
حروف الفبا طراحی شده است.اين ورزش اجرای 
تمرين های همزمان كليه ورزشــكاران در سنين 
مختلف با شرايط جسمانی متفاوت را امكان پذير 
می ســازد.هر فردی می تواند» برای تو نيك« را با 

انتخاب و سليقه شخصی خود اجرا كند.

لطفا از خودتان و كارتان بگوييد؟
من 46 سال سابقه فعاليت اجتماعي، نيكوكاري، 
كارآفرينــي و ورزشــي در ابعاد مختلــف ملي و 
بين المللي دارم و به عنوان يك سرمايه گذار بخش 
خصوصي ده ها مركز كارآفريني و ورزشي را به ويژه 
در مناطق محروم كشور راه اندازي كرده ام. در اين 
مراكز از طريق آموزش حركات ورزشــي هزاران 
نفر كارآفريني كرده اند. هدف من نشاندن لبخند 
بر لبان همه اســت بدين خاطر شرايطي به وجود 

آوردم كه هر فردي با هر شرايط روحي و جسمي اي 
كــه دارد، بتواند در كنــار بقيه افــراد در جامعه 
ورزش كند. من نام ايــن ورزش را »براي تو نيك« 
گذاشته ام و در آن زمان كه كارم را شروع كردم به 
اين خاطر كه در ايران قانون ثبت مالكيت معنوي 
وجود نداشت، مجبور شدم كارم را به فرانسه ببرم 
و در آنجا به ثبت برســانم و در آن كشــور توسط 

رئيس جمهوری فرانسه مورد قدرداني واقع شوم. 

انگيزه و الهام اوليه شما براي اين كار چه بود؟
الهام اوليه من براي رشــته »براي تو نيك« خط 
نابينايي يا همان حروف كدگذاري شــده اســت 
كه توسط لويي طراحي شــده بود ولي اين ابداع 
من براي همه انســان ها و ملت هاست، ما از طريق 
اين آموزش ها توانســتيم در ايران هــزار مربي و 
در فرانســه به تعداد بســيار زيادي مربي» براي 
تونيك« فراهم كنيم. اين درواقع كارآفريني با يك 
ابتكار ايراني است. بعد از مدتي فدراسيون ورزش 
همگان فرانســه از من اجازه گرفت كه روش براي 
تو نيك را به فرانسه و ســاير كشورهاي علاقه مند 
گســترش بدهد و من هم به اين شــرط كه به نام 
ايران آن را مطرح كنند، اين اجازه را دادم و بالاخره 
پس از ســال ها وزارت ورزش و جوانان كشــور ما 
ورزش »براي تو نيك« را به رسميت شناخت و ما 
امروزه به صورت انجمني زيرمجموعه فدراســيون 

ورزش هاي همگاني فعاليت مي كنيم. 

چه اهداف و آرمان هايی داشتيد؟
 آرمان ما اين است كه خود يك فدراسيون بشويم 
تا فدراسيون ايران »براي تو نيك« بتواند براي دنيا 
الگو باشــد. البته با تلاش هايي كه صورت گرفت، 
»براي تونيك« مورد تاييد ســازمان آموزش فني 
و حرفه اي و مشاغل زيرمجموعه قرار گرفته است 
و شغل »براي تونيك« كد ملي كار گرفته است و 
با تفاهمي كه جمهوري اسلامي دارد در 62 كشور 
دنيا مورد تاييد قرار گرفته است ما با هماهنگي با 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامي و وزارت امور 

خارجه در بسياري از كشــورها زبان فارسي را از 
طريق »براي تو نيك« آموزش مي دهيم و شادي 
را به همه دنيا منتقل مي كنيم. مثلا در كشورهاي 
بلژيك، فرانسه، مالزي، تركيه، اندونزي، تايلند و... 
اين كار انجام مي شود. در ايران هم زبان فرانسه و 
ســاير زبان ها را از طريق» براي تو نيك« آموزش 
مي دهيم چراكــه اين كار قابليت هاي آموزشــي 
براي افراد مختلف جامعه از سالم گرفته تا بيمار را 
دارد و از طريق آن مي توان تمام جملات و پيام ها 
 را انتقــال داد. در كنار اين ها ابزار آلات آموزشــي 
» براي تو نيك« به نام من ثبت و اختراع شده است. 
در سال گذشته در روز پاراالمپيك براي تو نيك با 
12هزار نفر اجرا شد و همچنين تشكل هاي آن در 
دوره هاي چندصد نفره تشكيل مي شود. در ايران 
حدود 4هزار نفر مربي بــراي تو نيك داريم و ده ها 
هزار نفر از طريق سازمان آموزش فني و حرفه اي 
مدرك براي تو نيــك را گرفته اند.هدف ديگر من 
اين اســت كه لباس هاي »براي تو نيك« توســط 
توليدكننده هــاي ايراني توليد شــود و ابزار آلات 
آن توســط ايراني ها براي رونق كارآفريني ايجاد 
شود. ما در زندان هاي كشــور آموزش مي دهيم و 
به ويژه در ندامتگاه البرز با همكاری مسئولان آن جا 
براي مبــارزه با رفتارهاي پرخطــر اقدام كرده ايم 
و همچنين مبــارزه با اعتياد به ويــژه اعتياد زنان 
از جمله اهداف مــا بوده كه در راســتاي آن قدم 
برداشــته ايم. درحقيقت آرمان و هدف نهايي من 
اين اســت كه »براي تو نيك« عاملي بشود براي 
صلح، دوستي و همبستگي بين ملت ها و نماينده 
توانمندي مبتكران و كارآفرينان ايراني در تمام دنيا 
باشد و بتواند اين ابتكار را به همه جاي دنيا صادر 
و شادي و تندرستي را به همه مردم عرضه كند و 
اقدامي عملي باشد براي اينكه به جاي رشته هاي 

وارداتي ورزشي به رشته هاي داخل توجه كنيم. 

نظر شما درباره شكســت و راه مقابله با آن 
چيست؟

هر شكســتي كه خورده ام، باعث قوي تر شــدن 

من شده است و مســلما براي همه شكست قابل 
تصور اســت اما بايد با نقاط ضعــف خود بجنگيم 
 و از تــلاش براي رســيدن به خواســته هاي مان

 نااميد نشويم. 

بزرگ ترين آرزو و انگيزه شما چيست؟
 آرزوي من اين است كه در هر روستايي در كشور 
يك خانه اي »براي تو نيك« داير شود تا براي همه 
كارآفريني و شادي خلق شود و توصيه من هم اين 
اســت كه به ايراني بودن خود افتخــار كنيم و در 
كنار كار، ورزش هايي مثــل »براي تو نيك« را نيز 
انجام دهيم و براي همديگر خيرخواهي بخواهيم. 

مهم تريــن انگيزه مــن از اين كار علاقــه به همه 
انسان ها خصوصا انســان هاي كم توان و دردمند 

جامعه بود. 

موفقيت خود را مديون چه چيزي مي دانيد؟
من به تنهايــي كار نكــرده ام، همه دوســتان من 
حامي من بوده اند و به صورت گروهــي كار را پيش 
برده ايم، به طوري كه بايد بگويــم در هر كاري يكي 
از مهم تريــن اصول داشــتن همكارهــاي خوب و 
همكاري دســته جمعي اســت و درواقع بايد بگويم 
 رمز موفقيت من همكاران دلسوز بوده است و مديون 

آنها هستم. 

آيا به اهداف خود رسيده ايد؟
تقريبــا  بگويــم  بايــد  46ســال  از  بعــد 
توانســته ام بــه اهدافــي كه داشــته ام برســم 
امــا اين هــدف من كــه به طــور كامــل بتوانم 
 كارم را بــه همــگان معرفــي كنــم، هنــوز 
محقق نشده اســت. به اميد روزي كه فدراسيون 
بين المللــي »براي تــو نيك« در ايران تشــكيل 
شــود و ما بتوانيم از اين طريق صلح، دوســتي و 
شــادي را به همــگان معرفــي كنيــم و ورزش 
»براي تو نيك« بتواند شــهربازي هاي امن بسازد 
 تا هيچ كســي با آسيب جسمي در شــهربازي ها

 روبه رو نشود. 

گفتگوی»كسب وكار« با ياسمن مويدي، زن برتر كارآفرين در حوزه ورزش

مي خواهم شهربازي هاي امن بسازم

زهــره صداقت ســلطان آبادي، در 
حوزه توليد پوشــاك به عنوان زن برتر 
كارآفرين در اختتاميه دومين نمايشگاه 
نقش آفرينــي زنان در توســعه پايدار 
شناخته شــد و از ميان 100 زن برتر 
كارآفرين كشــور به عنوان يكي از 30 زن برتــر از او قدرداني به 
عمل آمــد. وي كارش را از تك دوزي به راه انــدازي كارگاه هاي 
مختلف پوشــاك گســترش داده و يكي از مهم ترين كارهاي او 
آموزش رايگان حرفه و شغلش به افراد تحت پوشش بهزيستي 
است. مهم ترين خواسته او آموزش حرفه خود به ساير زنان كشور 
و كارآفريني برای مردم است.او اســتقلال و كمك به خانواده و 
مردم را از ويژگي هاي خوب شغل خود مي داند و اعتقاد دارد رمز 
موفقيت او تلاش خالصانه ای است كه موجب شده كه هرگز به 
انتظار حمايت ديگران ننشيند. توصيه او به ديگران براي شروع 
هر كاري نااميد نشــدن و داشــتن اطلاعات و پيش زمينه هاي 

اطلاعاتي آن است. 

درباره خودتــان و حوزه كاري تــان مختصري توضيح 
بدهيد.

من متولد سال 1341 هستم و 4 مدرك مديريت فني دارم و در 
حال حاضر هم دانشــجوي ترم آخر مديريت كسب وكار هستم. 
دو فرزند دارم؛ يك پسر و يك دختر. پســرم ليسانس رنگرزي 
فرش دارد و دخترم هم مديريت كارگاهي بزرگ را بر عهده دارد. 
من در ســال 1360 ديپلم خياطي گرفتم و در حوزه خياطي و 
توليد پوشاك مشغول به كار شــدم. در آغاز به صورت تك دوزي 
كار مي كردم اما بعد از آن كم كم كه به پيشــرفت بيشــتري در 
كارم رســيدم و به توانايي ها و ايده هاي خود پــي بردم، دامنه 
كاري ام را گســترش دادم؛ اول به تنهايي كار مي كردم اما پس 
از آن به صورت گروهــي و اكنون هم چنديــن كارگاه توليدي 
دارم و با افراد و گروه هاي مختلفي كار مي كنم. حدود 15 ســال 
هم با بهزيســتي به صورت افتخاري همــكاري مي كردم. بدين 
صورت كه به صــورت رايگان كارم را به معلــولان و مدد جويان 
آموزش مي دادم تا بتوانند شــغلي متناســب با آن پيدا كنند. 
همچنين در حاشيه كارم با نهادهاي ديگري مثل بنياد جانبازان 
به صورت افتخاري كار كرده ام. كار ما توليد پوشاك صنعتي مثل 
 ملزومات بيمارستان ها، فرم مدارس، نانو و پوشاك كارخانه ها و 

شركت هاست. 

اگر بخواهيد شــغل خود را به ديگران معرفي كنيد، چه 
جذابيت هايي براي آن برخواهيد شمرد؟

بســتگي دارد كه از چه ديدگاهي به اين شغل نگاه كنيم چراكه 
ديدگاه هاي گوناگوني درباره آن وجود دارد. اگر از زاويه مادي به 
آن نگاه كنيم، بايد بگوييم تقريبا تمام نيازهاي مادي را برطرف 
خواهد كرد و از ديدگاه كلی به  اســتقلال طلبي و عدم وابستگي 
جامعه ما به كشورهاي ديگر منجر مي شود. مهم ترين مزيت اين 
شغل به نظر من به استقلال رساندن انسان و پايداري و بدون حد 

و مرز بودن آن است كه مي شود آن را توسعه داد. 

لازمه پيشرفت در اين كاربرای كسانی كه در ابتدای راه 
هستند،چيست؟

به نظر من اول از همه توكل به خدا لازم است و بعد اينكه از اين 
كار انگيزه و هدف داشته باشيم. داشتن اطلاعات و پيش زمينه اي 
از اين شغل هم براي كســاني كه مي خواهند در اين كار موفق 
باشــند لازم اســت اما در كل اطلاعات كافي و فكر و تدبر و نيز 
اطلاع از پيش زمينه هاي اجتماعي و اقتصادي در هر كاري لازمه 

پيشرفت آن است. 

فكر مي كنيد به چه دليــل در كار خود به عنوان زن برتر 
شناخته شده ايد؟

من تا شب قبل از انتخاب زنان برتر كارآفرين فكر نمي كردم كه 
جزو آنان باشم چراكه هرگز با ديد برتري به خود نگاه نكرده ام 
و خود را از ديگران برتر ندانسته ام اما اگر بخواهم علت اينكه 
انتخاب شده ام را بگويم، مهم ترين علت آن را تلاش خالصانه در 
كارم مي دانم كه هيچ گاه منتظر حمايت و كمك ديگران نبوده 
بلكه هميشه سعي كرده ام كمك بخش و حمايت كننده ديگران 
باشــم. مثلا كســاني را كه به محل كارم رجوع مي كردند در 
صورتي كه در آنها توانايي مي ديدم ، از همه نظر از آنهاحمايت 
مادي و كاري مي كردم و امكانات لازم را در اختيارشــان قرار 

مي دادم.

آينده شغلي خود را چگونه تصور مي كنيد و دامنه تلاش 
خود را تا كجا به پيش خواهيد برد؟

خيلي خوب و روشن و هدف من هم همين است و هميشه به آن 
اميدوار خواهم بود. دوست دارم در هر استاني مراكز كارآفريني 
براي شغلم راه اندازي كنم و از طريق آموزش گروه هاي كوچك 
در جامعه، زمينه آموزش ســاير گروه ها و به تدريج گســترش 
كارآفريني در كشــور را فراهم كنم تا بتوانم تمــام زنان جامعه 
خود را به استقلال و خودكفايي برسانم. در همين راستا كارگاه 
توليدي خيلي بزرگي در بندر عباس راه اندازي كرده ام كه تقريبا 
700 نفر زيرنظر آن كار مي كنند. البته خودم هم بيش از 2 هزار 

نفر را در حوزه شغلي ام آموزش داده ام. 

درباره شغل تان چه حرف ها و گفتني هايي داريد؟
احساس مي كنم اين شــغل تنها شــغلي مادي نيست و جنبه 
معنوي آن هم پررنگ است چراكه به نوعي مي شود در خانه داري 
و كمك به همسر و فرزند از اين شغل هم بهره برد؛ چه به صورت 

كسب وكارهاي كوچك و چه بزرگ. 

توصيه شما به ساير زنان كشور چيست؟
توصيه من اين است كه هرگز نااميد نشوند و هر وقت مشكلي 
پيش مي آيد، صبور باشند. زنان كشور ما توانايي های بسياری 
دارند و از قدرت تفكر بالايي برخوردارند. اگر در زندگي خود با 
هر مشكلي مواجه مي شوند، بايد دو نكته را بررسی كنند، اول 
اينكه چرا اين مشكل به وجود آمده است و دوم اينكه چگونه 

مي شود اين مشكل را حل كرد. 

گفتگوی»كسب وكار« با زهره صداقت سلطان آبادي، زن برتر كارآفرين

سعی کردم  حمایت گر باشم
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در حالي كه بخشــي از فعالان صيد 
و شيلات كشــور به دنبال بازارهاي 
صادراتي جديد در روســيه و آمريكا 
هســتند واقعيت هايي نيز در بخش 
ديگري از اين حوزه وجــود دارد كه 
نمي توان از آن چشم پوشي كرد. برداشــت بي رويه از ذخاير 
آبزيان درياهاي جنوبي و سرازير شدن آلاينده هاي صنعتي و 
شهري به اين درياها وضعيت نگران كننده اي را به وجود آورده 
كه كارشناســان از آن به عنوان فقر روبه گسترش سفره صيد 

درياهاي جنوب كشور ياد مي كنند. 

به محدوديت هــاي تجديد پذيري ذخاير آبزيان 
بي توجهي شده است

خليج فــارس و درياي عمان منابــع الهي و 
سفره اي پربركت از نظر ذخاير آبزيان بودند و 
جا داشت به اين ثروت ملي نگاه استراتژيك 
داشته باشيم اما طي حدود 40 سال اخير با 
برداشت بي حساب و كتاب و صيد غيراصولي 
اين منابع به را شــدت تحليل برده ايم و سفره صيد فقير شده 
است. عبدالرسول غريبي، رئيس اتحاديه صيادان بوشهر با بيان 
اين مطلب به »كسب وكار« مي گويد: مشاهدات عيني من به 
عنوان كسي كه در صيادي درياهاي جنوب كشور سابقه حدود 
50 ساله دارد، اين اســت كه صيد انواع آبزيان در اين درياها 
كاهش قابل توجهي داشته است. يكي از اساسي ترين علل اين 
پديده اين است كه طي چند دهه اخير توجه و تاكيد متوليان 
شيلات كشــور افزايش صيد بوده است بدون آنكه توجهي به 
محدوديت هاي تجديدپذيري ذخاير آبزيان داشته باشيم. اين 
ضرورتي بوده اســت كه مســئولان دولتي بايد به آن توجه 
مي كردند چون از صيادان در اين مورد كار خاصي برنمي آيد و 
اگر سياســت ها در جهت حفاظت از منابع تنظيم مي شــد، 

صيادان هم در برابر قانون چاره اي جز تبعيت نداشتند. 

دولت در جايي كه منافع مستقيم نداشته، كم كاري 
كرده است

اين فعــال صنفــي بخش صيــد، با اشــاره بــه برنامه هاي 
دولت براي حفاظــت از منابــع آبزيان درياي خــزر افزود: 
دغدغه هايي كه شــيلات درباره حفظ منابع خزر داشــته اند 

درباره درياي جنوب وجود نداشــته است و شــايد علت آن 
بوده كه دولت صــادرات خاويار را كنترل مي كنــد و از اين 
راه منافعي دارد اما دربــاره آبزيان درياهاي جنوب كشــور 
دولت منافع مســتقيم ندارد. وي ادامه داد: رها ســازي بچه 
ماهــي در درياهاي جنوب هيچگاه به صــورت يك دغدغه و 
اقدام جدي اجرايي نشــده اســت و حتي مطالعه و تحقيق 
 موثري هم راجع به چرخه طبيعي آبزيــان اين درياها انجام 

نشده است.

مرگ خاموش آبزيان بر اثر سرازير شدن آلاينده ها 
به درياهاي جنوب

غريبي چالش ديگر حوزه صيد درياهاي جنوب كشور را ورود 
آلاينده هاي صنعتي و شهري به اين درياها اعلام كردو گفت: 
صنعتي شدن برخي مناطق جنوبي كشور هزينه هاي سنگيني 
برای محيط زيســت اين مناطق خصوصا درياها ايجاد كرده 
است كه متاسفانه مسئولان و رســانه ها در اين مورد ساكت 
هستند و مشخص نيست دامنه مشكلات بايد به كجا برسد تا 

براي اين مساله چاره اي انديشيده شود. وي تصريح كرد: هيچ 
كس مخالف توسعه صنايع پتروشــيمي يا فولاد يا گسترش 
امكانات شــهري در مناطق جنوبي نيســت اما به شرطي كه 
الزامات توسعه پايدار در اين روند لحاظ شود. اكنون شاهد اين 
واقعيت هستيم كه آب هاي نزديك به ساحل درياهاي جنوب 
كه از نظر اكولوژي زيســت بوم ومنطقه رشد نوزادان آبزيان 
هستند به شــدت به آلاينده هاي صنعتي و فاضلاب مسموم 
شــهري آلوده شــده اند و چرخه طبيعي آبزيان در آب هاي 

نزديك سواحل به شــدت به خطر افتاده است. اين آبزيان در 
وضعيت بســيار مظلومانه و در خاموشي مي ميرند بدون آنكه 
مســئولان دغدغه جدي براي تصفيه كردن فاضلاب شهري 
و صنعتي داشته باشند. اين وضعيتي اســت كه بايد براي ما 
بسيار هشدار دهنده باشــد چرا كه با ادامه اين روند درياهاي 
جنوبي كشــور به مرحله فقر كامل نزديك مي شوند و منابع 
 مهم تغذيه ما كه ثروت بين نســل ها هســتند دچار نابودي 

تدريجي خواهند شد. 

»کسب وکار« چالش هاي صيد و صيادي  درياهاي جنوب   را بررسي می کند

کوچک شدن سفره صياد ان  جنوب 

کشاورزي

مديركل دفتر ميوه هاي سردســيري 
معاونت باغباني وزارت جهاد كشاورزي 
با بيان اينكه ايران به طور مجدد مقام 
اول توليــد پســته جهــان را به خود 
اختصاص داده اســت، گفت: باوجود 
خشكسالي هاي پي درپي و كمبود آب برآورد مي شود امسال بين 
250 تا 260 هزار تن پسته توليد شود. رمضان روئين تن افزود: 
طي 5 سال گذشته به دليل وجود خشكسالي ها، كمبود و شوري 
آب در استان هاي كرمان و يزد با افت شديد توليد پسته در 30 
هزار هكتار از باغات مواجه شده بوديم كه همين امر باعث شد در 
اين سال ها آمريكا رتبه اول توليدكننده پسته جهان را به خود 
اختصاص دهد. وي اظهار داشت: اما خوشبختانه توليدكنندگان 
ايراني در ساير استان هاي كشــور با اعمال مديريت در كنترل 
آفات، اصلاح باغات، استفاده از روش هاي تغذيه اي، به كارگيري 

از روش هاي نوين آبياري )قطره اي و زيرســطحي( و شيرين 
كردن آب، پيوند زدن، جوان ســازي و به كارگيري ارقام جديد 
 توانستند با رفع مشكل كم آبي شرايط را براي افزايش عملكرد 

پسته ايجاد كنند. 

ايران به جايگاه نخســتين توليد كننده پســته 
بازگشت

وي اضافــه كــرد: همچنيــن بــا اجــراي اقداماتــي 
 در اســتان هاي كرمــان و يــزد عملكــرد پســته از 
700 كيلوگــرم در هــر هكتــار بــه 2500 كيلوگــرم 
در هــر هكتــار رســيده اســت. وي افــزود: ســال 
گذشــته 240 هــزار تــن پســته در كشــور توليــد و بــه 
 بازارهــاي داخلــي و خارجــي عرضــه شــد كــه اقدامات 
صــورت گرفته منجر شــد ايــران به طــور مجــدد جايگاه 

 قبلــي خــود را به عنــوان نخســتين توليدكننــده پســته 
جهان به دست آورد. 

وي پســته ايراني را در جهان باكيفيت ترين پسته دنيا ذكر و 
تصريح كرد: طبق آمارها توليد پسته آمريكا به دليل خشكسالي 
در ايالــت كاليفرنيــا بين 20 تــا30 هزار تن از توليد پســته 
 ايراني كمتر بوده اســت. روئين تن گفت: درحال حاضر حدود 
380 هزار هكتار از باغات كشــور زير كشت پسته قرار دارد كه 

حدود 320 هزار هكتار آن بارور و مابقي غيربارور است. 

پسته ايران به 70 كشــور به طور مستقيم صادر 
مي شود

وي افزود: در حال حاضر نيز توليد پسته ايراني در ساير استان هاي 
كشور بدون هيچ مشــكلي توليد مي شــود و علاوه بر افزايش 
عملكرد در واحد ســطح برنامه توسعه ســطح زيركشت را در 

اســتان هاي مختلف در برنامه داريم. مديركل دفتر ميوه هاي 
سردسيري وزارت جهاد كشاورزي مجموع توليد پسته جهان 
را حدود يك ميليون تن برشمرد و گفت: به طور عمده پسته در 
ايران، آمريكا، تركيه، چين، ســوريه، يونان، ايتاليا، افغانستان، 
استراليا و تونس توليد مي شود كه كمترين حجم توليد )كمتر 
از 2 هزار تن( آن مربوط به استراليا و افغانستان است. وي اظهار 
داشت: براساس آمار رسمي گمرك جمهوري اسلامي ايران، سال 
گذشته 182 هزارتن پسته به بيش از 70 كشور به شكل مستقيم 
و 170 كشور جهان به شكل غيرمستقيم صادر شده البته بخشي 
از صادرات نيز از طريق مسافرتي انجام مي شود كه در آمار گمرك 

قابل محاسبه نيست. 

پيش بيني صادرات 190 هزار تني پسته 
روئين تــن پيش بينــي كــرد بــا توجه بــه افزايــش حجم 

 توليــد، صــادرات پســته ايــران در ســال جــاري بــه 
190 هزار تن برسد. 

وي بــا بيان اينكــه درحــال حاضر پســته ايرانــي از لحاظ 
كيفي بالاتر از اســتانداردهاي اتحاديه اروپاســت، گفت: در 
گذشــته به علت وجود ســم افلاتوكسين ناشــي از بروز يك 
بيماري قارچي در پســته، اشــكالاتي به توليدات ايراني وارد 
مي كردند كه طي سال هاي اخير با همكاري وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــكي و ســازمان تحقيقات وزارت جهاد 
 كشــاورزي پســته ايراني عــاري از هرگونه بيماري و ســم

 افلاتوكسين است. 
روئين تن سرانه مصرف خشــكبار را در ايران مناسب دانست و 
افزود: در حال حاضر سالانه 80 هزار تن پسته به مصرف داخلي 
 مي رسد كه سرانه مصرف سالانه پسته براي هر ايراني حدود يك 

كيلوگرم است. 

مديرکل دفتر ميوه هاي سردسيري وزارت جهاد کشاورزي خبر داد

توليد 260 هزار تن پسته در سال جاري
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اصناف

در فضاي رقابتي امروز، آنچه رويكرد 
اســتقبال از كالا را افزايش مي دهد، 
ارتقاي كيفيت خدمات پس از فروش 
آن است و تنها راه دســتيابي به يك 
اقتصاد آزاد و حركت سريع تر به سمت 
جهاني شدن بـراي رقابـت بـا كالاهاي مشابه خارجي، ارتقاي 
كيفي محصولات و ايجاد اطمينان از كيفيت و خدمات پس از 
فروش است.  صاحب نظران بر اين باورند كه حمايت از حقوق 
مصرف كنندگان و مشتري مداري رمز بقـاي عرضـه كنندگان 
كالا و خدمات بوده و يكي از مهم تريــن معيارهاي حيات هر 
بنگاه توجه به خدمات پس از فروش خصوصا درباره كالاهاي 
مصرفي بادوام است. كيفيت بالا و قيمت رقابت پذير و معقول 
شرط لازم براي موفقيت در فروش كالاست؛ لـــيكن شـرط 
كـــافي براي تداوم حضــور يك محصول در بــازار، تضمين 
خدمات پس از فروش آن است. بنـابراين توجـه و رسـيدگي 
بـه خواست مشتري در حفظ بازارهاي موجود و گسترش آن 

مي تواند نقش قابل توجهي را ايفا كند. 
رئيس اتحاديه دارندگان تعميرگاه و اتوســرويس و توقفگاه و 
پاركينگ گفت: براساس قانون، خودروسازان 3 درصد از قيمت 
خودرو را براي خدمات پس از فروش در زمان خريد از مشتري 
دريافت مي كنند اما اين مبلغ صــرف خدمات پس از فروش 

نمي شود بلكه براي موارد شخصي خودشان هزينه مي شود. 
باوجودي كه صنعت خودروي داخلي در ســال هاي گذشته 
كمي پيشــرفت داشــته اما هنوز خدمات پس از فروش در 
شركت هاي خودرو ســاز ايراني وضعيت خوشايندي ندارد و 

بسياري از خريداران از اين موضوع ناراضي هستند. 
خرابي بيشتر خودروها پس از تعمير و  پخش نامناسب خدمات 
پس از فروش از موارد مهم در اين زمينه اســت كه در اين باره 
عليرضا راســي، اظهار كرد: مردم از خدمــات پس از فروش 
خودرو راضي نيستند. براساس قانون، خودروسازان 3 درصد از 
قيمت خودرو را براي خدمات پس از فروش دريافت مي كنند 
ولي درعمل شاهديم كه مردم از اين خدمات ناراضي هستند و 

خيلي از خودروسازان به اين موضوع توجه نمي كنند. 

شرايط گارانتي بهتر باشد، نگاه مشتري با اعتماد 
بيشـتري همـراه مي شود

بــه گفتــه وي، هرچه شــرايط گارانتــي و خدمــات بهتر 

باشد، نگاه مشتري با اعتماد بيشـــتري همـــراه خواهـــد 
 شـــد. در كشـــورهاي توســعه يافته يا در حال توســعه، 
توليدكننــدگان كالا و خدمات، براي جلب مشــتري ضمن 
 كيفي سازي توليـــدات خود، كالا را با تســهيلات ويژه اي به

 دســت مصرف كننده مي رسانند. ضمن اينكـــه خريـــدار 
همـواره بـا اطمينـــان بيشتري به سمت خريد محصولات 

داراي گارانتي مي رود. 

تمامي تعميرگاه ها به مردم سرويس مي دهند
وي گفت: براساس قانون، هر واحد صنفي كه فعاليت مي كند، 
بايد پروانه صنفي داشته باشــد. درحالي كه تعداد زيادي از 
نمايندگي هاي سطح شهر كه خودروسازان به آنها نمايندگي 
دادند، فاقد پروانه كسب هستند و زماني كه مي خواهيم آنجا 
را پلمب كنيم با كاركناني مواجه مي شويم كه تنها راه معيشت 
آنها فعاليت در اين نمايندگي هاست و در برخي مواقع از اين 

كار منصرف مي شويم. 
راســي ادامه داد: همه مديراني كه در خودروســازي داخلي 
فعاليت مي كنند در شــعارهاي خود رضايت مندي مشتريان 
را ســرلوحه كار قرار مي دهند درصورتي كه به اين شــعارها 

پايبند نيستند. 
رئيس اتحاديه اتوســرويس، تعميرگاه، كارواش و پاركينگ 
تهــران در عين حال بيان كرد: براي خدمــات پس از فروش، 
تمامي تعميرگاه هاي ما به مردم ســرويس مي دهند و اين در 

حاليست كه نمايندگي نيستند. 
وي همچنين يادآور شد: مردم در زمان بروز مشكل خودروهاي 
خود، به واحدهاي مجاز تعميرگاهي مراجعه كنند كه پروانه 
كسب در مغازه هاي آنها نصب شــده باشد كه درصورت بروز 

مشكل بتوانند شكايت خود را مطرح كنند تا رسيدگي شود. 

تمام بنگاه ها بــراي فعاليت بايد توجيه اقتصادي 
داشته باشند

رئيس اتحاديه اتوسرويس، تعميرگاه، كارواش و پاركينگ داران 
تهران همچنين با بيان اينكه هر بنگاهــي بايد براي فعاليت 
خود توجيــه اقتصادي داشــته باشــد، اظهار كــرد: تعرفه 
پاركينگ ها براســاس مكان قرارگيري پاركينگ در محدوده 
زوج و فرد يا طرح ترافيك و همچنين مســقف يا غيرمسقف 
بودن آنها متفاوت اســت كه نرخ آن 2 ســالي است باوجود 

 افزايش بســياري از هزينه ها، همچنان ثابت مانده و تغييري 
نكرده است. 

راســي با بيان اينكه پاركينگ ها به 3 بخش تقسيم مي شوند 
كه بخشي مربوط به اتحاديه بوده و پروانه معتبر صنفي دارند، 
گفت: تعدادي از پاركينگ ها توسط بخش خصوصي و بخش 

ديگري توسط شهرداري ايجاد شده اند. 

ولي درحال حاضر با معابر و خيابان هايي روبه رو هســتيم كه 
ماشــين هاي زيادي در جاهاي غيرقانوني، محل عبور مردم 
يا كنــار خيابان ها به صــورت چند رديف پارك شــده اند كه 

اختلالاتي ايجاد مي كنند. 
به گفته عضو هيات رئيســه اتاق اصناف تهران، نرخ خدمات 
پاركينگ و توقفگاه هاي شــهر تهران به تفكيك نوع خدمات 

براساس مصوبه كميسيون نظارت همچنان بدون تغيير مانده 
تا مصوبه جديد اعمال مي شود. 

عضو هيات رئيســه اتاق اصناف تهران تاكيد كرد: تهران بايد 
آسيب شناسي شــود، چون روز به روز تعداد خودروها افزايش 
يافته و از طرفي بايد تعــداد پاركينگ ها نيز افزايش يابد ولي 
متاسفانه اينگونه نيست و بايد به اين موضوع رسيدگي شود. 

عضو سابق هيات رئيسه اتاق اصناف تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد

نارضايتي از خدمات پس از فروش خودرو

درحالي انــواع ميوه هــاي رنگارنگ 
وارداتي در بــازار جولان مي دهند كه 
برخي  گزارش هــا و روايت ها از وجود 
دســت هاي پشــت پرده در واردات 
بي رويه اين ميوه ها به كشور حكايت 

دارد. 
اين روزها نرخ ميوه ها گوي ســبقت را در آشفته بازار گراني 
از ســاير كالاهاي مصرفي خانوار ربوده انــد بطوري كه پايگاه 
اطلاع رساني سازمان ميادين ميوه و تره بار مجبور شد نرخ هاي 

ديگري را به صورت رسمي اعلام كند. 
 اما جالب اينجاســت كه نرخ هاي اعلامي انــواع ميوه با آنچه 
كه در بازار با آن مواجه مي شــويم، متفاوت است و اين مساله 
نشان دهنده ضعف و ناتواني دستگاه هاي نظارتي در جلوگيري 

از افزايش بي رويه قيمت ها در بازار ميوه است. 
رئيس اتحاديه سبزي و ميوه فروشان در اين باره در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: از گذشته قيمت ميوه در باغ تا رسيدن به 
دست  مصرف كننده تفاوت فاحشــي داشته و همين موضوع 
همواره نارضايتي توليدكننده و مصرف كننده را به همراه داشته 
است اما اتفاقي كه در مقطع فعلي رخ داده اين است كه درحال 
حاضر قيمت خريد برخي از محصــولات باغداران به كمتر از 

هزينه توليد رسيده است. 

»از توليد به مصرف« در حد شعار
حسين مهاجران افزود: فروش مســتقيم كه با عناويني نظير 
»از توليد به مصرف« به ادبيات بازار ايران راه يافته در واقعيت، 
سطحي بالاتر از شعار را تجربه نكرده است. موضوع اين است 
كه نگاه واگذاركنندگان غرفه هاي فروش مستقيم، درآمدزايي 
قابل توجه از اجاره غرفه ها بوده است كه همين موضوع مانع 

واقعي شدن قيمت كالاها و ازجمله ميوه مي شود. 
او ادامه مي دهد: در عمل مصرف كننــدگان نيز از غرفه هاي 
به اصطلاح »از توليد به مصرف« اســتقبال چنداني به عمل 
نمي آورند زيرا مقايسه قيمت ها به ســادگي براي آنها محرز 
مي كند كه تفاوت چنداني با ساير بازارها وجود ندارد و از طرفي 
اجاره سنگين اين غرفه ها، عرضه كنندگان را مجبور مي كند كه 
با كاهش كيفيت و عرضه ميوه هاي درجه 2 و 3 تفاوت قيمت ها 
را جبران كنند. او درباره ميوه هــاي وارداتي نيز توضيح داد: 
اكنون انواع ميوه اي مختلف از قبيل گلابي چيني با كيلويي 12 
هزار تومان، پرتقال مصري با كيلويي 8هزار تومان، انار و انگور 
شيلي با قيمت كيلويي 17 و 18 هزار تومان فروخته مي شوند. 

كنترل مرزها براي جلوگيري از واردات ميوه كار 
دشواري است

رئيس اتحاديه سبزي و ميوه فروشان، درباره برنامه هاي دولت 
براي جلوگيري از قاچاق ميوه به كشور نيز عنوان كرد: اكنون 
كنترل مرزها بــراي جلوگيري از واردات ميوه كار دشــواري 
اســت، در نتيجه به ما ابلاغ شــده كه بــه واحدهاي صنفي 

بگوييم از خريدن ميوه هاي خارجي قاچــاق امتناع كنند. به 
گفته مهاجران براي جلوگيري از قاچــاق ميوه بايد از همان 
بازارچه هاي مرزي اقدام كرد چون ميوه هايي كه وارد مي شود 
و به مركز مي رسد ديگر نمي توان از عرضه آن جلوگيري كرد. 
وي دليل آن را هم وجود بازارهاي فراوان و توزيع اين ميوه ها 
در مغازه هــا مي داند و مي گويد: ممكن اســت ميزان كمي از 
ميوه هاي قاچاق در ميادين توزيع شود اما بيشتر آن مستقيم 

وارد بازار مي شود و جلوگيري از توزيع آن سخت مي شود. 

ميوه هاي وارداتي با تريلي وارد و توزيع مي شود
رئيس اتحاديه ســبزي و ميوه فروشــان اظهار داشت: بيشتر 
ميوه هاي وارداتي در بازارچه هاي مرزي اســتفاده نمي شود 
و ميوه هاي وارداتي با تريلي وارد و در ســطح شــهرها توزيع 
مي شود. در ميادين گاهي مســئولان نظارت با فروشندگان 
ميوه هاي قاچــاق برخورد و آنان را جريمــه مي كنند اما اين 
اقدامات براي گستردگي قاچاق ميوه و توزيع آن كافي نيست 

و كاري از پيش نمي برد. 
رئيس اتحاديه سبزي و ميوه فروشان معتقد است دنبال كردن 

سرمنشأ ميوه قاچاق به كشور كار سختي نيست و باوجود گذشت 
دو سال از طرح پيشنهاد در ستاد مبارزه با قاچاق كالا براي مقابله 
با واردات قاچاق ميوه اما معضلات همچنان ادامه دارد. مهاجران 
همچنين با تشريح سازوكار دلالي در بازار ميوه توضيح مي دهد: 
ميوه به دو روش از كشاورزان خريداري مي شود. يك روش اين 
است كه كشاورز بار را به صورت مستقيم در اختيار بارفروشان 
ميدان قرار مي دهد و بارفروشان با حاشيه سود بالا آن را به دلالان 
خردتر مي سپارند و روش ديگر »سلف خري« نام دارد كه دلال، 
ميوه را از روي درخت و قبل از رسيدن از كشاورزان خريداري 
مي كند و آن را با چند واسطه به دســت خرده فروشان سطح 
شهر مي رساند.  مهاجران تاكيد مي كند: با اين حال دلالان در 
عرضه ميوه نقش پررنگي ايفا مي كنند و اجاره غرفه هاي فروش 
 مستقيم آنقدر سنگين است كه كشــاورزان جرأت نمي كنند

 به طرف اينگونه مزايده ها بروند. 

مراعــات زيــاد شــهرداري بــا وانت هــاي 
ميوه فروشي 

مهاجــران همچنيــن در رابطــه بــا مشــكلات وانت هــا 

و چرخ هاي دســتي ميوه فروشــي در كوچه هــا و خيابان ها 
تاكيــد كــرد: ظاهــرا شــهرداري خيلــي مراعــات اينها 
را مي كند و متاســفانه همچنــان اين مشــكل را داريم و با 
 وجود پيگيري هايي كــه انجام داديم توجــه چنداني به آن

 نشده است. 

ورود گلابي چيني به بازار ميوه
رئيس اتحاديه سبزي و ميوه فروشان همچنين از ورود گلابي 
چيني به بازار ميوه خبر داد و گفت: قيمت انار شيلي از 2۹ به 

18 هزارتومان كاهش يافته است. 
سيد حسين مهاجران اظهارداشت: حدود يك هفته است كه 
اين ميوه وارد بازار داخل شــده و قيمت هركيلوگرم آن، 12 

هزار تومان است. 
وي با بيان اينكه قيمت پرتقال مصري نيز درحال حاضر 8۰۰۰ 
تومان است، اضافه كرد: قيمت سيب ســبز و قرمز فرانسوي 
حدود 12 هزار تومان و نارنگي خارجــي نيز۵۵۰۰ تا ۶۰۰۰ 

تومان است. 
مهاجران با اشاره به اينكه عرضه انگور شيلي در بازار محدود 

شده اســت، گفت: قيمت انار شــيلي از 2۹هزارتومان به 18 
هزارتومان كاهش يافته است. 

وي در پاسخ به اين پرســش كه آيا عرضه ميوه هاي خارجي 
نسبت به چندماه گذشــته تغييري داشته است؟ افزود: فقط 
بازار ميوه هايي كه نوع داخلي آنها فراوان و ارزان تر بوده، كساد 

شده و مردم از اين ميوه ها استقبال نكردند. 
رئيس اتحاديه ميوه و ســبزي همچنين با بيان اينكه عرضه 
فراوان ميوه ســبب شــد تا قيمت ها تغييري نداشته باشد، 
درباره وضعيــت قيمتي ميوه هاي داخلي نيــز گفت: درحال 
حاضر قيمت نارنگي تخم ژاپنــي از ۴۰۰۰ تا ۴۵۰۰ تومان، 
نارنگي سبز رســمي از 2۵۰۰ تا 3۰۰۰ تومان، موز از 32۰۰ 
تا 3۵۰۰ تومان، انــار از 3۰۰۰ تــا ۴۰۰۰ تومــان، پرتقال 
و ليموشــيرين جنوب 2۵۰۰ تومــان، انگور قرمــز اروميه 
8۰۰۰ تومان، انگور ســفيد اروميه ۵۰۰۰ تومان، انگور قرمز 
تاكســتان، اراك و ملايــر از 3۰۰۰ تا ۴۰۰۰ تومــان، انگور 
سفيد تاكستان، اراك و ملاير از 2۵۰۰ تا 3۰۰۰ تومان، انگور 
 كندري 3۵۰۰ تومــان و انواع ديگر انگــور 2۰۰۰ تا ۴۰۰۰ 

تومان است. 

رئيس سابق اتحاديه سبزي و ميوه فروشان سازوكار دلالي در بازار ميوه را تشريح كرد

گراني چند برابري ميوه از باغ تا مغازه
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

فيليپس
فيليپس )به هلندي: Philips( شركت هلندي و چندمليتي تجهيزات الكترونيكي است 
كه دفتر مركزي آن در آمســتردام هلند قرار دارد. اين شركت، در سال ۱۸۹۱ توسط 
جرارد فيليپس در شهر آيندهوون تاسيس شد. شركت فيليپس، يكي از بزرگ ترين 
شــركت هاي توليدكننده لوازم و تجهيزات الكترونيكي جهان است. شمار كاركنان 
آن بيش از ۱۱۸هزارنفر است و در ۶۰ كشــور جهان خدمات خود را ارائه مي كند. در 
سال ۲۰۱۲ شركت فيليپس به عنوان بزرگ ترين توليدكننده تجهيزات روشنايي و 
نورپردازي در جهان، شناخته شد. فيليپس در رتبه بندي برترين برندهاي جهان در سال 
۲۰۱3 جايگاه چهلم و در فهرست 5۰۰ شركت بزرگ جهان مجله فورچون در جايگاه 
347 امين شركت بزرگ جهان قرار گرفت. جرارد فيليپس، شركت فيليپس را با هدف 
توليد انبوه لامپ هاي الكتريكي در كشور هلند تاسيس كرد و به مرور خط توليد ساير 
تجهيزات و وسايل برقي را به كارخانجات توليدي خود افزود. در سال ۱۹۱4 نخستين 
آزمايشگاه تحقيقاتي مجهز در زمينه هاي فيزيكي و شيميايي راه اندازي و توسط اين 
شركت به دنياي الكترونيك و پزشكي معرفي شد. در سال ۱۹7۲ نخستين سيستم 
ويدئو خانگي، يا دستگاه وي اچ اس در بازار تجهيزات الكترونيكي انگليس ارائه شد. اين 
محصول، عملا در مواجهه با استانداردهاي بتاماكس كه توسط شركت سوني توليد شده 
بود، در سطح بين المللي فروش زيادي نداشت. دهه ۱۹۹۰ براي اين شركت، دوران 
تجديد ساختار و بازسازي فشرده محدوده فعاليت تجاري بود. در سال ۲۰۰۱ مركزيت 
شركت كه تا آن زمان، در شهر آيندهوون هلند بود، به شهر آمستردام منتقل شد. شركت 
فيليپس كه فعاليت خود را در حوزه روشنايي آغاز كرده بود، امروز در حوزه هاي ديگر 
نظير لوازم خانگي و وسايل شخصي، سيستم هاي پزشكي و لوازم و تجهيزات الكترونيكي 
حضور گسترده اي در ســطح بين المللي دارد. در حال حاضر، باتوجه به سياست اين 
شركت مبني بر روان سازي كارها و ساده سازي ساختار سازماني، تمامي فعاليت ها در 

3حوزه اصلي فناوري، بهداشت و شيوه هاي زندگي متمركز شده است. 

خوبي حس رقابت 
آدم ها ويژگي هاي متفاوتي دارند و همين 
تفاوت هاســت كه باعث بــه وجود آمدن 
مفاهيم مختلف، تكنولوژي هاي متفاوت 
و فضاهاي گوناگون در دنيا شــده است. 
اينكه هركســي دنيا و اتفاق هاي آن را با 
عينك خود مي بيند و برداشت هاي خود 
را دارد باعث مي شــود كه هر روز در دنيا 

اتفاق هاي گوناگون شكل بگيرد. 
خصلت ها و ويژگي هايي كه ما داريم باعث مي شود كه اين تفاوت ها شكل 
بگيرد. در واقع نگاه متفاوت به رويدادهاي مشــترك به دليل تفاوت هاي 
خود ماست. تمام خصلت ها و ويژگي هاي ما در حالت عادي خنثي هستند 
و در موقعيت هاي مختلف است كه كاركرد خوب يا بد پيدا مي كنند. مثلا 
درون گرا يا برون گرا بودن شايد به خودي خود مثبت و منفي نباشد. اينكه 
درون گرايي يا برون گرايي در چه شــرايطي بروز كند به آن ويژگي تعريف 
خوب يا بد مي دهد. اما برخي از اين ويژگي ها به دليل بروز بيروني اش ممكن 
است كه تصوير و احساس خوشايندي را به ديگران منتقل نكند و از طرف 
ديگران درست درك نشود. حس رقابت يكي از همين ويژگي هاست. ويژگي 
دروني ای كه در بعضي از افراد ميزانش بســيار بالاتر از ديگران است. اين 
دسته از افراد همواره خودشان را در يك مسابقه فرض مي كنند و همكاران 
يا دوستانشان رقبايي هستند كه بايد به آنها برسند. اين ويژگي ها هم مثل 
ديگر ويژگي ها الزاما بد نيست. وقتي شخصي احساس رقابت با فرد ديگري 
را پيدا مي كند همين ويژگي باعث پيشرفتش مي شود. اما همين حركت 
اين حس را به ديگران منتقل مي كند كه او دارد آنها را پس مي زند يا آنها را 

به زير مي كشد يا زيرآب مي زند و ...
حس رقابت مي تواند عامل مهمي در حركت و پيشرفت شما باشد بنابراين 
اين حس الزاما اتفاق بدي درون شما نيســت و نبايد به خاطر داشتن آن 

شرمنده باشيد. 

هدف برندسازي شخصي
معمولا وقتي از برندسازي شخصي صحبت 
مي كنم، نخستين چيزي كه به ذهن افراد 
مي رسد »شــهرت« و »معروفيت« است. 
وقتي از آنها مي پرســم چرا اينگونه فكر 
مي كنيد، برايم مثال هــاي زيادي از افراد 
مشــهور ـ از نويسنده و شــاعر گرفته تا 
ورزشــكار و بازيگر ـ مي آورند كه ظاهرا 
ويژگي مشــترك تمامي آنها شهرتشان اســت اما در برندسازي شخصي 

»شهرت« آخرين عنصر كليدي است. 
بياييد يك بار ديگر به مفهوم برندسازي شخصي نگاهي بيندازيم. مفهوم 
برند شخصي كه پيش از اين هم به آن اشاره كرده ام، تصويري است كه از 
شما در ذهن ديگران وجود دارد و مبناي رفتار، گفتار، تعاملات و تصميمات 

آنها درباره شماست. در اين تعريف يك كلمه كليدي وجود دارد: ديگران.
بگذاريد چند ســوال كليدي را با هم مرور كنيم: وقتــي از ديگران حرف 
مي زنيم درباره چه كساني ســخن مي گوييم؟ ديگران يعني همه كساني 
كه مرا مي شناسند يا افرادي كه بايد مرا بشناسند؟ هدف از اين شناختن 
چيست؟ آيا صرف اينكه همه من را بشناسند و معروف باشم براي من كفايت 

مي كند يا از اين »برند« به دنبال كسب درآمد يا ارزش ديگري هستم؟ 
ماجراي برند شخصي چيزي شبيه »يك نكته از اين معني، گفتيم و همين 
باشد.« است. ما معمولا فقط به يك معناي برند شخصي توجه مي كنيم و 
احساس مان اين است كه برند شخصي مساوي است با شهرت و در نتيجه 
فردي كه مشهور اســت لزوما برندسازي شخصي درســتي انجام داده و 
برعكس، كسي كه برند شخصي مناســبي دارد، معروف است اما آيا واقعا 

همه ماجرا همين است؟

تاريخ كسب وكار

يادداشت مدير

برند شخصي 

امروزه فناوري، توانايي ارتباط با آدم ها را در سرتاسر جهان 
فراهم  كرده است اما در عين حال توانايي ارتباط رودررو با 
ديگران را كاهش داده است. توانايي ارتباط با ديگران هم 
مانند آشپزي، برنامه نويســي يا فوتبال بازي  كردن يك 
مهارت است و مي توان نحوه بهتر انجام  دادنش را فرا گرفت. 
يادگيري مهارت هاي لازم براي ارتباط با ديگران كمك تان 
مي كند تا در تمام جنبه هاي زندگي تان موفق شويد. در 
اينجا ۱5 مهارت اجتماعي آورده  شده  كه با فرا گرفتن آنها 

مي توانيد كاريزماي بيشتري داشته  باشيد: 
۱. كمتر حرف بزنيد؛ بيشتر بپرسيد

آن هايي كه با آدم ها خوب هســتند، لزوما خوب حرف 
 نمي زنند بلكه برعكس، در سوال پرسيدن خبره هستند. 
يكي از مهم ترين مهارت هاي اجتماعي كه مي توانيد فرا 
بگيريد، توانايي سوال پرسيدن است؛ سوال پرسيدن نه 
به شكل بازجويي، بلكه به شكلي كه كمك تان كند آدم ها 
را بهتر درك  و رابطه تان را با آنها تقويت  كنيد. آدم ها حرف 
 زدن درباره خودشــان را دوست  دارند، بنابراين پرسيدن 
سوالاتي كه خاطرات شان را در ذهن شان بياورد )مثلا چه 
حسي داشتيد وقتي... ؟(، نظرات شان را جويا شوند )مثلا 
ديدگاه تان درباره ... چيست؟(، يا از آنها توصيه اي بخواهند 
)مثلا دودل مانده ام و دوست داشتم بدانم نظر شما درباره ... 
چيســت؟( و با قرار دادن فرد مورد نظر در مركز گفتگو، 

هدايت گري بحث را از آن شما خواهد كرد. 
۲. پيروزي هاي  ديگران را جشن بگيريد

وقتي كسي خبر بســيار خوبي را درباره خودش به شما 
مي گويد، به جاي اينكه نســبت به آن بي تفاوت باشيد، 
خبر خوبي درباره خودتان به او بگوييد يا خبر خوب شان را 
بي ارزش جلوه  دهيد، از خبرشان خوشحال شويد و پيروزي  

اش را جشن بگيريد. 
۳. در محفل گروه حواس تان را جمع  كنيد

براي بسياري  آدم ها، بودن در محفل گروه فرصت بسيار 
خوبي است براي كناره گيري، چك كردن تلفن همراه و 
بي توجهي به گفتگوها اما براي شما نبايد اينگونه باشد. 
در جمع دوستان، حواس تان را كاملا جمع  كنيد تا بتوانيد 
نحوه ارتباط با ديگــران را از روي آنچه مي گويند، لحن 
كلام شــان و حتي چيزهايي كه نمي گويند، ياد بگيريد. 
متوجه  شويد چه  كسي دوســت  دارد هدايت بحث را در 
دست بگيرد، اعضاي گروه دوست  دارند راجع  به چه  چيزي 

صحبت  كنند و چه  كسي از بحث كنار گذاشته  مي شود. 
۴. ارتباط چشمي داشته  باشيد 

شما هر روز با چيزهاي زيادي دست وپنجه نرم  مي كنيد 
كه مي خواهند يكي از اصلي ترين خصيصه هاي كاربردي 

شما را از آن خود كنند؛ يعني توجه تان را. داشتن ارتباط 
چشمي با كســي كه رودررو در حال صحبت  كردن با او 
هستيد، نشان  مي دهد شما مطمئن به  نفس هستيد و كاملا 
درگير كلام او شده ايد. با اين حال، اگر به نظر مي رسد طرف 
مقابل نمي خواهد با شما ارتباط چشمي برقرار كند، قبل 
از اينكه سريع براي خودتان نتيجه گيري كنيد، بدانيد كه 
ممكن است نگاه  كردن به ديگران در فرهنگ او امر مورد 
پسندي نباشد، مرعوب شما شده  باشد، يا اينكه در حضور 

شما احساس ناراحتي كند. 
۵. تن  گفتار مثبت داشته  باشيد

شما با حالات بدن تان مي توانيد اعتمادبه نفس، مهرباني و 
حس رهبري را القا كنيد. سرتان را بالا بگيريد، شانه هاي تان 
را عقب  بدهيد و سينه تان را جلو بگيريد. ما از سخنراني 
دكتر ايمي كادي روي وب گاه تد كه در آن گفته  بود: »تن 
 گفتارتان شما را شكل  مي دهد«، ياد مي گيريم با حالات 
بدن مان مي توانيم احساس و تفكر خودمان را نسبت  به 

خودمان تغيير دهيم؛ پس بزرگ بينديشيد.
۶. به جزئيات ريز توجه  كنيد

زندگي سخت است و بسياري آدم ها در استيصال كامل 
به زندگي شــان ادامه مي دهند،  آن هم بدون هيچ كمك 
خاصي از سوي خانواده يا دوستان شان. مشكل اين است 
كه مردم در پنهان  كردن مســا ئل بسيار خوب هستند و 
اين جور القا مي كنند كه همه چيز در زندگي شان خوب 
است و به هيچ كمكي احتياج  ندارند. فراموش  نكنيد آدم ها 
زندگي ديگري هم بيرون از محل كار، محل تحصيل يا هر 
جاي ديگري كه آنها را مي بينيد، دارند. آگاه  بودن از تن  
گفتار، رفتار و چيزهايي كه چهره مردم نشــان  مي دهد، 
آن چه واقعا بر آنها مي گذرد را براي تان آشكار خواهد كرد. 

۷. نقاط قوت آدم ها را تحسين  كنيد
يكــي از راه هايي كــه باعث مي شــود آدم هــا بهترين 
ويژگي هاي اخلاقي خود را نشــان دهند، تحسين كردن 
نقاط قوت شان اســت. مي توانيد تصور كنيد اگر كسي 
به شــما مي گفت: »محض اطلاعات مي خواستم بگويم 
توانايي تو )در فلان كار( تحسين برانگيز است؛ كاش من 
هم مي توانستم مثل تو اين كار را انجام دهم«، در جواب 
او چه مي گفتيد؟ تحسين كردن يك آدم ديگر نشانه اي 
از اعتمادبه نفس داشتن فرد تحســين كننده است و در 
 عين حال كمك بزرگي هم به ايجاد اعتمادبه نفس در فرد 

تحسين  شده مي كند. 

امروزه فناوري، توانايي ارتباط با آدم ها را در سرتاسر جهان 
فراهم  كرده است اما در عين حال توانايي ارتباط رودررو با 
ديگران را كاهش داده است. توانايي ارتباط با ديگران هم 
مانند آشپزي، برنامه نويســي يا فوتبال بازي  كردن يك 
مهارت است و مي توان نحوه بهتر انجام  دادنش را فرا گرفت. 
يادگيري مهارت هاي لازم براي ارتباط با ديگران كمك تان 
مي كند تا در تمام جنبه هاي زندگي تان موفق شويد. در 
اينجا ۱5 مهارت اجتماعي آورده  شده  كه با فرا گرفتن آنها 

مي توانيد كاريزماي بيشتري داشته  باشيد: 
۸. خوبي هاي ديگران را در غياب شان بگوييد

شما مي توانيد شخصيت يك نفر را از شيوه صحبت  كردن 
او راجع به ديگران در غياب شان بشناسيد. اگر كسي دائما 
پشت ســر ديگران از آنها بد مي گويد، مي توانيد مطمئن 
باشيد از شما هم در غياب تان بد مي گويد. از آن آدم هايي 
باشــيد كه در غياب ديگران خوبي هاي ديگــران را ياد 

مي كند. 
۹. به صداي ديگران گوش  كنيد

آدم ها نه تنها با چيزهايي كه مي گويند كه با لحن كلام شان 
چيزهاي زيادي راجع به خودشان آشكار مي كنند. بعضي ها 
وقتي بلند و تند حرف  مي زنند، بهتر با ديگران ارتباط برقرار 
مي كنند، درحالي كه سايران ممكن است به شيوه آرام تري 

با ديگران ارتباط برقرار كنند. مخاطب تان را بشناسيد. 
۱۰. بيشتر لبخند بزنيد

يك پژوهش نشــان مي دهد آدم هــا مطمئن به نفس تر، 
بيشتر لبخند مي زنند. منظورم اين نيست كه اين ور و آن ور 
نيش تان را تا بناگوش باز كنيد؛ اين كار چندش آور است. 
حرفم اين اســت كه اگر حال وهواي خوبي داريد، يادتان 
باشد اين را به دوستان تان هم نشان  دهيد. به علاوه، لبخند 
زدن به ديگران نورون هاي آينه اي مغز آنها را فعال مي كند 
تا آنها هم متعاقبا به شما لبخند بزنند؛ خنده مسري است. 
آن هايي كه مهارت هاي اجتماعي بســيار خوبي دارند، 
خوش برخورد هستند و هيچ چيز بهتر از يك لبخند واقعي 

نشان دهنده رفتار دوستانه نيست. 
۱۱. مودب باشيد

رفتار خوب، بهبود ارتباط با ديگران را بسيار آسان مي سازد. 
همان عبارت هاي ساده اي كه پدر و مادرتان در كودكي به 
شما ياد داده اند براي شما بسيار چاره گشا هستند؛ عباراتي 

چون »لطفا«، »ممنون« و »قابلي  نداشت«. 
۱۲. بخشنده باشيد

براي اينكه مهارت هاي اجتماعي بسيار خوبي داشته  باشيد، 
بايد چيزي براي عرضه داشته  باشيد. از چيزي كه مي دانيد 
يا كاري كه بلد هستيد براي نفع رساندن به اطرافيان خود 
اســتفاده  كنيد، بدون اينكه درعوض آن چيزي انتظار 
داشته  باشيد. چيزي كه در آن خبره هستيد را با ديگران 
به  اشــتراك   گذاريد تا لذت رضايت بخش بخشندگي را 

تجربه  كنيد. 
۱۳. گاهی اوقات چيزي نگوييد

بعضی وقت ها آدم ها نمي خواهند نظر شما را بشنوند. دفعه 
بعدي كه خواستيد وســط بحثي بپريد و از نظر خودتان 
دفاع  كنيد، لحظه اي درنگ  كنيد و از خودتان بپرســيد: 
»مي خواهم شاد باشــم يا حرفم را به كرسي بنشانم؟« 
بيشتر وقت ها شاد بودن به  معني كنار كشيدن از بحث و 

لذت  بردن از هم صحبتي با ديگران است. 
۱۴. نيمه پر ليوان را ببينيد

منفي گرايي مسري است و مي تواند به سرعت گسترش 
پيدا كند. از آن آدم هايي نباشيد كه با غرزدن هاي بي پايان، 
منفي گرايي را بين اعضاي خانواده، دوستان يا همكاران 
خود پخش مي كنند. در عوض، نيمه پر ليوان را نگاه كنيد و 
شرايط دشوار را بيش از حد سخت جلوه  ندهيد. اين حرف 
بدين معنا نيست كه غيرواقع گرا و بيش از حد مثبت گرا 
باشيد؛ معني اش اين است كه از مشكلات هراسي نداشته  
باشــيد و روي چيزي كه مي توانيد كنترل  كنيد، تمركز 

كنيد. 
۱۵. خوبي ديگران را ببينيد

ســعي  كنيد خوبي ديگران را ببينيد. انسان ذاتا به دنبال 
پايين آوردن سطح ديگران است تا بدين  طريق خودش 
احساس بهتري داشته  باشــد اما شما درعوض، سعي در 
يافتن خوبي هاي پنهان ديگران داشته  باشيد؛ به ويژه اگر 

خودشان نمي توانند آنها را ببينند. 
نويسنده: جاستين سوآ
ترجمه: تحريريه نشريه بازده
منبع: لايف هك

۱۵ مهارت اجتماعي برای موفقيت

خريدار باران
طنز 

نقش استراتژيك منابع انساني
اينترنت و ســايت ها و وبلاگ ها پر اســت از نقش 
استرات ژيك منابع انساني در سازمان ها. سعي مي كنم 
در اينجا همراه با مثالي عملي به اين موضوع  نگاهي 
داشته باشــم؛ موضوعي كه مدتي پيش با يكي از 
مديراني كه واقعا به اين مســاله اعتقاد دارد،  به آن 
رسيديم. داستان از اينجا شروع شد: قرار شد براي 
شروع كار، مدل شايســتگي رفتاري را براي شغل 

مدير و كارشناس فروش سازمان تعريف كنيم. 
نخستين نسخه كه در آمد به كمی اصلاح نياز داشت. 
اصلاحات را انجام داديم و در نسخه دوم پرسيدم كه 
چقدر اين تعاريف به مدلي كــه در ذهن آن مدير 
است، نزديك است. اين مدير عزيز و باهوش گفت كه 
واقعا نمي دانم كه اين مدل چقدر خوب است. ايشان 
گفت ما در اينجا داريم كارشناس فروشي را تصوير 
مي كنيم كه به اندازه مدير فروش »تمام كننده خوبي 
نيست« و اين يعني او در كارهاي سخت هميشه بايد 
منتظر مدير فروش باشد كه كار را تمام كند. خوب 
چاره ظاهرا ساده اســت. او را )از ديد نهايي كردن( 
قوي تر مي كنيم. حالا او فردي سركش مي شود كه 
هيچ ابايي ندارد كه از مخاطبش درخواست سفارش 
كند؛ اين به نظر خوب مي رســد اما اين مدير عزيز 
گفت كه حالا او ديگر از مدير فروشش حرف شنوي 
نخواهد داشت  چون احساس مي كند چيزي از او كم 
ندارد  و چه بســا اگر از او باهوش تر هم باشد، ديگر 
اصلا زير بار دســتورات او نخواهد رفت. اينجا سه 

نكته مطرح است: 
۱- متوجه مي شــويم كه فرق كارشناس و مدير 
فروش فقط اين پارامترها نيســت. مثلا تجربه و 
تحصيل هم مهم است )يا حتي مهم تر است.( پس 
كاري كه ما مي كنيم اين است كه اين مدير فروش 
با تجربه و تحصيلاتش و نيز با حمايتي كه از سوي 
مديريت دريافت مي كند، كارشناسش را اداره )اداره 
و نه سركوب( كند. يعني در شيوه مديريتي اين مدير 
فروش، توان اداره كردن زيردستاني كه خيلي هم 

قوي هستند، مهم مي شود. 
۲- متوجه مي شــويم كه گرچه داشتن افراد قوي 
خوب و مطلوب است اما بايد حواس مان باشد كه 
ما هم بايد قادر باشيم آنها را اداره كنيم؛ وگرنه يا آنها 
سرخورده مي شوند يا ما عاصي مي شويم و اينها هر 

دو نامطلوب هستند. 

مهارت اورژانس كسب وكار 

شما يك ديس برنج را يك جا نمي خوريد. نه تنها 
يك ديس كه يك بشــقاب برنج را هم يك دفعه 
ميل نمي كنيد. مقداري از برنج را كه فكر مي كنيد 
مناسب هست به بشــقاب منتقل مي كنيد و بعد 
شروع مي كنيد قاشق، قاشــق غذا را ميل كردن. 
وقتي كه خيلي گرسنه باشــيم، يك ديس برنج 
به نظــر ما غذاي زيــادي نمي آيد امــا كمي كه 
مي خوريم ســير مي شــويم و اگر زياد بخوريم 

احساس بد فيزيكي و روحي خواهيم داشت. 
يادگيري هم مثــل خوردن غذاســت. ما نيازي 
احســاس مي كنيم و مي خواهيم با يادگيري اين 
نياز را برطرف كنيم اما نمي تــوان حجم زيادي 
از اطلاعات )يك ديس برنــج( را يك جا دريافت 

كرد. خيلي وقت ها همين نياز باعث مي شود كه 
مثلا وقتي با منبعي پر از كتاب هاي الكترونيك، 
ويدئو هاي آموزشي، نرم افزارها و جزوات مختلف 
در زمينه مورد علاقه و نيازمان برخورد مي كنيم 

آنقدر هيجان زده بشــويم كه فكر  كنيم همه اين 
دانشي كه مي خواستيم را در اختيار داريم و شروع 

مي كنيم به دانلود كردن و دسته بندي كردن و ...
اما بي خبر از اينكه همه اين حجم اطلاعات فقط 
در كامپيوتر ما انبار مي شوند و خاك مي خورند و 
هيچ وقت از آنها استفاده نمي كنيم. تنها كاربردش 
اين است كه اگر جايي صحبتي شد بگوييم راجع 
به فلان موضوع حجم زيادي از اطلاعات را داريم و 
اين مجموعه را مثل يك ويروس به شخص ديگري 

منتقل كنيم. 
اما بد نيست، اين بار كه قصد داشتيم چيزي را ياد 
بگيريم، وقتي گرسنه هستيم، حجم زياد برنج در 

ديس، ما را هيجان زده نكند.

چطور يك ديس برنج بخوريم؟

مدير يك فروشــگاه بزرگ در حال سركشــي به 
فروشگاه بود كه ناگهان توجهش به گفتگوي يكي از 
فروشندگانش با يك مشتري جلب شد: »نه قربان. 
ما چيزي كه شما مي خواهيد را نداريم و بعيد هم 
مي دانم به  اين زودي ها برايمان برسد.« مدير چند 
لحظه اي به كشمكش فروشــنده و مشتري دقت 

كرد. مشتري مدام اصرار مي كرد و فروشنده انكار. 
مدير فروشگاه به شدت عصباني شد و جلو رفت. از 
مشــتري عذرخواهي كرد و گفت: »اين فروشنده 
بي ادب ما تازه كار است. بي تجربگي اش را ببخشيد. 
ما در اينجا اعتقاد داريم هميشــه حق با مشتري 
اســت. خواهش مي كنم لطف كنيد هفته آينده 

تشــريف بياوريد. من مطمئن هستم كه سفارش 
شما تا آن موقع به دست ما رسيده است.« مشتري 
قانع شــد، نگاهي عصباني به فروشنده انداخت و 
گفت: »بســيار خوب، من مي روم. ولي به نفع تان 
است هفته آينده ســفارش من حاضر باشد.« اين 

را گفت و رفت. 

بعــد از رفتن مشــتري، مديــر فروشــگاه رو به 
فروشــنده اش كرد و گفت: »هيچ وقت به مشتري 
نگو كه فلان چيز را نداريم. حالا اين مشتري چي 

مي خواست كه نداشتيم؟«
فروشنده گفت: »باران مي خواست رئيس«

نتيجه اخلاقي: هيچ وقت به مشتري نگوييد نه.


